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АЗИЯ МЕН ЕУРОПАНЫ 
ЖАЛҒАЙТЫН ДАРА ЖОЛ

САРБАЗДЫҢ ӨМІРІ МЕН ДЕНСАУЛЫҒЫ МАҢЫЗДЫ

 ЖЕТІ ЖҮЛДЕ      
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ПРЕЗИДЕНТ

Шағын құрамдағы келісс�здер ба-
ры сында Қасым-Жомарт Тоқаев қа зақ-
болгар серіктестігін одан әрі ны ғайту 
тұрғысынан Румен Радевтің са    парына 
айрықша мән беретінін атап �тті.

– Болгария – Қазақстанның Еу ро-
па дағы ең маңызды серіктестерінің 
бі рі. Екі елді тамыры терең саяси және 
эко номикалық ынтымақтастық бай-

ла ныстырады. )ртүрлі саладағы екі-
жақты қарым-қатынастарымыз тұрақ-
ты дамып келеді. Мұны сенімді саяси 
диалогтан, Парламенттер арасындағы 
нә тижелі ықпалдастықтан, сауда мен 
инвестицияның қарқынды �суінен, 
ха лықтарымыздың байланысы мен 
әлем дік қоғамдастықтағы �зара қол-
даудан анық аңғаруға болады. Екі жақ-

ты сауда айналымының артып келе 
жат қаны қуантады. Бұл – жақсы үрдіс. 
Біздің нарықта 60-қа жуық болгар 
ком паниясы табысты жұмыс істеп 
жа тыр. Қазір біз тау-кен �неркәсібі, 
�н діріс, к�лік және құрылыс сала ла-
рында жемісті ынтымақтастық ор нат-
тық. Энергетика, транспорт және 
ло    гистика, жасыл энергия, атом �нер-
кә сібі, ғарыш, ауыл шаруашылығы, 
цифрландыру, денсаулық сақтау, ту-
ризм секілді перспективті салалар 
бойын ша ықпалдастықтың әлеуеті 
зор, – деді Қазақстан Президенті.

Румен Радев қонақжайлық та ныт-
қаны үшін Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
ри зашылығын білдірді. Сонымен қа-
тар елдеріміздің арасындағы се рік тес-
тік деңгейіне жоғары баға беріп, бар-
лық салада байланысты жандандыруға 
ниетті екенін жеткізді.

– Болгария екі ел арасындағы дәс-
түрлі әрі табысты байланысты жоғары 
ба ғалайды. Мемлекетіңізді �ркен де-
ту   ге бағытталған ауқымды рефор ма-
ла рыңыз бен к�реген саясатыңызды 
қол даймын. Біз Қазақстанды Орталық 
Азиядағы басты серіктесіміз санаймыз. 
Сіздердің осыған дейінгі табыс та-
рыңыз таңғаларлық: экономика ла-
рыңыз қарқынды �сіп келеді, ин но-
вация, ғылым, білім, жоғары тех но ло-
гия салаларында зор табысқа жет тіңіз-
дер. Кеше мен Ғарыш орталығын 
ара лап к�рдім. Сіздердің жетістік-
теріңіз ден жақсы әсер алдым, – деді 
Болгария Президенті.

(Жалғасы 2-бетте)

Ақордада Астанаға ресми сапармен келген Болгария 
Президенті Румен Радевті салтанатты қарсы алу рәсімі 
өтті. Мемлекеттер басшылары бір-біріне ресми делегация 
мүшелерін таныстырды. Құрмет қарауылының бастығы 
рапорт берген соң екі елдің мемлекеттік әнұрандары 
шырқалды.

Қасым-Жомарт Тоқаев «Қазақстан – Болгария» бизнес-фору-
мына белсене қатысқаны үшін Румен Радевке және болгар 
кәсіпкерлеріне алғыс айтты. Мемлекет басшысы аталған 
іс-шара екі елдің экономикалық және инвестициялық ын-
тымақтастығына тың серпін беретініне сенім білдірді.
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НАРЫҚ САЙЫС

Қазақстанда банк секторының тізгіні «шағын шоғырдың» қолында 
шоғырланған. Құжат жүзінде 20,3 млн халыққа 21 банк қызмет етеді. 
Алайда іс жүзінде небәрі 5 алпауыт банк сала активінің басым 
көпшілігін, 65%-ын өз уысында ұстап отыр. Бұл ретте 11 ұсақ банктің 
жалпы активтегі үлесі бар-жоғы 10,3%! «Бұлай болса, барынан 
жоғы!» дейтін жағдайда. Олигополия жайлаған нарықта бәсеке 
көрігін қыздыру үшін реттеуші тосын қадамға бармақ.

БАНКИРДЕ ДЕ БАНКИР БАР, 
ЛИЦЕНЗИЯСЫ БІР БӨЛЕК

– Президент Радевтің Қазақстанға жасаған ресми сапары стратегиялық 
серіктестігіміздің жаңа кезеңі басталғанын к�рсетеді. Бұл – біздің ортақ 
�ркендеу жолындағы ықпалдастығымызға қозғау салады. Отыз жылдан 
астам уақыт ішінде Қазақстан мен Болгария арасында берік әрі �зара 
құрметке негізделген саяси және дипломатиялық қарым-қатынас 
орнады. Қазақстан Болгарияны достас ел әрі �те маңызды стратегиялық 
серіктес санайды. Дегенмен сауда-инвестициялық ынтымақтастықта 
пайдаланылмаған әлеует жеткілікті. Екі ел арасындағы байланысты 
жандандыруда Қазақстан-Болгария экономикалық ынтымақтастық 
ж�ніндегі үкіметаралық комиссиясы маңызды алаңға айналады деп 
санаймыз, – деді Қазақстан Президенті.

(Жалғасы 2-бетте)

СТРАТЕГИЯЛЫҚ 
СЕРІКТЕСТІКТІҢ ЖАҢА 
КЕЗЕҢІ

Қазақстан Республикасының Президенті 
– Қарулы Күштерінің Жоғарғы Бас 
Қолбасшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қорғаныс министрлігінің басшылық 
құрамымен жиын өткізді.

Мемлекет басшысы Қарулы Күштер жоғары қолбас-
шы  лығының алдында тұрған басым міндеттерді атады.

Ведомство жетекшілігіне басқару және әскери органдар 
құры лымын жетілдіру, әскери қызмет институтының резер-
він қалыптастыру, Арнайы операциялар мен аумақтық 

қор ғаныс күштерін дамыту шараларын жүзеге асыру жүк-
тел ді. Сондай-ақ Қарулы Күштерді цифрландыру және 
оның жұмысында жасанды интеллектіні пайдалану тап-
сырылды.

Жиын барысында әскери борышты �теуге жайлы жағ-
дай жасаумен қатар әскери қызметшілердің кәсіби құ зыре-
тін жетілдіруге, оларға қойылатын талаптарды арттыруға 
мән беру қажет екені айтылды.

Президент сарбаздың �мірі мен денсаулығын сақтауға 
бар лық деңгейдегі қолбасшылықтың жауапты екенін айт ты.

Естеріңізге салсақ, Президенттің Жарлығымен 8 маусым-
да Дәурен Қосанов Қор ғаныс министрі болып тағайын-
далды. 

ЧЕЧХОНДАҒЫ 

ҮШ ДҮРКІН АЗИЯ 
ЧЕМПИОНЫ

Иә, 5-8 маусым күндері Оңтүстік Кореяда �ткен 
бә с е  кеге ерлер мен жас�спірімдер атынан 12 спортшы 
ат тан ған-ды. Соның ішінде ерлер арасында 5 спортшы 
финалға �тті. Нариман Курбанов тұтқалы ат снаря-
дын дағы жаттығуын мүлтіксіз орындап, Азия чем пио-
ны атанды. Финалда әлемдегі ең күрделі комбинацияны 
орын дағаны тағы бар. Қазылар алқасы гимнастқа 
14,933 ұпай берді. Бұл –  спортшының Париж Олим-
пиа дасынан кейінгі ірі жарысы. Оның айтуынша, осы 
сарықұрлық чемпионатының ж�ні б�лек. Оған қоса, 
Кур банов чемпионатқа қатысқан гимнастардың дең-
гейі жоғары екенін атап �тті. 

«Финал алдындағы дене қыздыру кезінде қа те лес-
тім. Бірақ ешқандай уайым болған жоқ. Ақтық сында 
снаряд тың қасына барғанда �зіме сенімді бол дым, 
күшім жететінін білдім. )лемдегі ең күрделі, қиын 
комбинацияны орындадым. Соның арқасында мау-
сымдағы ең к�п ұпайға қол жеткіздім. Қуантарлық 
нә тиже, жаттығуды әлі де жетілдіре түсеміз», – деді ол.

а �ткен
портшы
портшы Ф

Оңтүстік Кореяның Чечхон 
қаласында спорттық 
гимнастикадан жасөспірімдер 
мен ерлер арасындағы 
Азия чемпионаты аяқталды. 
Ұлттық құрама үш жарыс 
күнінде жеті жүлде еншіледі. 
Оның үшеуі  – алтын, екеуі –  
күміс, қалғаны – қола. 
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САЯСАТ

СЕНАТ МӘЖІЛІС

АЗИЯ мен ЕУРОПАНЫ 
ЖАЛҒАЙТЫН ДАРА ЖОЛ

ПРЕЗИДЕНТ

(Басы 1-бетте)

ТАУАР АЙНАЛЫМЫ ТҰРАҚТЫ 
СІП КЕЛЕДІ

Қазақстан Президенті атап �ткендей, 
Румен Радевтің елімізге үлкен делегация-
ны бастап келуі екіжақты ынтымақтастық-
ты нығайтуға тың серпін береді. 

Мемлекет басшысы тауар айналымы-
ның тұрақты �сіп келе жатқанын, сондай-
ақ оны ұлғайтуға мол әлеует бар еке нін 
айтты. Статистикаға сәйкес, биылғы т�рт 
айда �зара сауда-саттық к�лемі 83 мил-
лион доллардан асты, ал былтыр бұл к�р-
сеткіш т�рт есе артып, 375 миллион дол-
ларға жеткен.

– Қазақстан экономикалық ынтымақ-
тастықты әртараптандыруға және энер ге-
ти ка, ауыл шаруашылығы, денсаулық 
сақ тау мен туризм салаларында бірлескен 
инвестициялық жобаларды жүзеге асыруға 
бейіл, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент болгар компанияларымен, 
ин в есторларымен �зара ықпалдастықты 
қол  дайтынын жеткізіп, бұл ретте Сауда-
эко  номикалық ынтымақтастық ж�ніндегі 
үкі  метаралық комиссия негізгі р�л ат қара-
тынына тоқталды.

Румен Радев қонақжайлық танытқаны 
үшін ризашылығын білдіріп, Болгария 
мен Қазақстанның санқырлы ынты мақ-
тас тығының к�кжиегін кеңейтуге мүмкін-
дік мол екенін атап �тті.

– Болгария Қазақстанды Орталық 
Азия  дағы басты стратегиялық серіктесі 
санайды. Табыстың кілті – ықпалдастық-
та. Екі ел, сондай-ақ Еуропа Одағы мен 
Қа зақстан арасындағы қарым-қатынасты 
дамытуда мемлекеттеріміздің страте гия-
лық тұрғыдан орналасуына арқа сүйеуіміз 
қа жет. Бұл Азия мен Еуропаны байланыс-
тыруда маңызды р�л атқарады, – деді 
Ру мен Радев.

Келісс�з соңында тараптар сері к тес-
тік ті одан әрі нығайтуға және қазақ-болгар 
қа рым-қатынастарын дамытуға ықпал 

ететін жаңа бастамаларды жүзеге асыру 
ние тін растады.

СТРАТЕГИЯЛЫҚ САУДА ЖОЛЫ 
ЖАНДАНАДЫ

Сонымен қатар БАҚ �кілдері алдында 
с�з с�йлеген Мемлекет басшысы, ең ал ды-
мен, Болгария Президентінің шақыр уын 
қа был алып, Қазақстанға алғаш рет рес ми 
са пармен келгені үшін шынайы ри   за шы-
лығын жеткізді.

– Болгария – Қазақстанның Оңтүстік-
Шы ғыс Еуропадағы маңызды әрі сенімді 
се ріктесі. Біздің ықпалдастығымыз мыз-
ғы мас достық пен түсіністікке негізделген. 
Жал пы, Қазақстан Болгарияны стра те гия-
лық маңызы бар серіктес ретінде қабыл-
дайды және сіздің мемлекетіңізбен қарым-
қатынасты одан әрі дамытуға үлкен мән 
беруде. Қазақстан мен Болгария арасында 
дипломатиялық қатынас орна ға нына �т-
кен аптада 33 жыл толды. Сіздің сапарыңыз 
осы мерейлі межеге тұспа-тұс келіп отыр. 
Осы уақыт ішінде біздің ел дері міз барлық 
дең гейде �зара сенім ру хын дағы саяси 
диа лог орнатты. Нақты шарттық-құқық-
тық негіз қалыптасты. Екі елдің сауда-эко-
но микалық және инвестициялық байла-
ныс тары нығая түсті, – деді Мемлекет 
бас шысы.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың айтуынша, 
елі  мізде тату-тәтті �мір сүріп жатқан түрлі 
эт ностар қатарында болгар ұлтының �кіл-
дері де бар. Осы ерекше байланыс ха лық-
тарымыз арасындағы ынтымақтас тықты 
арт тыра түседі.

Президент қос мемлекеттің халықара-
лық ұйымдар аясындағы ықпалдастығы да 
кеңейіп келе жатқанына тоқталды. Жан-
жақ  ты әрі сенімді серіктестік алдағы уа-
қыт  та да беки бермек.

Сондай-ақ к�лік-логистика секто рын-
дағы байланысты дамыту мәселесіне назар 
ау дарылды. Тараптар бүгінде стратегиялық 
сау да жолының біріне айналған Транс кас-
пий халықаралық к�лік дәлізі жобасына 

Бол гарияның «Бургас» және «Варна» теңіз 
порт тарын қосу мәселесін қарастыруға 
ке лісті. Мемлекет басшысы бұл жұмысқа 
екі елдің Экономикалық ынтымақтастық 
ж� ніндегі үкіметаралық комиссиясы баса 
мән беру қажет деп санайды. Президент 
Ко миссия аясында К�лік-логистика са ла-
сындағы ынтымақтастық ж�ніндегі бір-
лескен жұмыс тобын құруды ұсынды.

«ҚАЗАҚСТАН – БОЛГАРИЯ» 
ІСКЕРЛІК КЕҢЕСІ ҚҰРЫЛАДЫ

– Бұдан б�лек, Болгарияның ғарыш тық 
зерттеулер мен технологиялар, қор ға ныс 
�неркәсібі саласындағы озық тәжі ри бесін 
зерделеп, бірлесе жұмыс істеуге дайын 
екенімізді жеткіздім. Елімізге Пре  зидент 
Ру мен Радевпен бірге Бол га рия ның ірі кә-
сіпкерлері келді. Бүгін бизнес форум �теді, 
бір қатар коммерциялық құжатқа қол қойы-
лады. Бизнес-форумға біз, екі ел бас шы-
лары да қатысатын болдық. Бұл екі жақты 
ынтымақтастыққа айрықша мән берілетінін 
аңғартады. Біз елімізде жұмыс істегісі келе-
тін Болгария компанияларына қо лайлы 
жағ дай жасауға дайынбыз. Мен іс кер топ-
тар дың ықпалдастығын нығайту үшін «Қа-
зақ стан – Болгария» іскерлік кеңе сін құру-
ды ұсындым, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы мәдени-гума ни-
тар лық, білім беру және �ңіраралық бай-
ла ныс саласындағы ынтымақтастықты 
да мытуға уағдаласқанын жеткізді. 2018 
жы лы София қаласында Астана к�шесі 
пай да болды. Енді жақын арада елордада 
Со фия атты к�ше ашылмақ. Президенттің 
ай туынша, жалпы, келісс�здер табысты 
�тті деуге толық негіз бар. Бірқатар маңыз-
ды құжатқа қол қойылды. Жасалған ке лі-
сім дер нәтижесінде екі елдің ынтымақ тас-
ты ғы жаңа деңгейге к�терілмек.

Қасым-Жомарт Тоқаев Румен Радев-
пен аймақтық және жаһандық күн тәр ті-
біндегі �зекті мәселелерді де талқылағанын 
айтты.

Aз кезегінде Румен Радев тараптар қы-
зығушылық танытатын барлық сала 
бойынша екіжақты қарым-қатынасқа 
сал мақты талдау жасалғанын атап �тті. 
Оның айтуынша, ықпалдастықты ны ғай-
туға зор әлеует бар.

– Бүгінгі келісс�здердің қорытындысы 
�зара ынтымақтастыққа тың серпін бере-
ті ніне сенімдімін. Транскаспий к�лік дә-
лі зін одан әрі дамыту ж�ніндегі мемо ран-
дум ға қол қойылуы екі ел арасындағы 
бай ланыстарды ілгерілетуге ниетті еке ні-
мізді к�рсетеді. Осы орайда Қазақстан мен 
Болгарияның географиялық тұрғыдан 
ор наласуын барынша тиімді пайдалану 
ке рек. Aйткені бұл бағыт Азия мен Еуро-
паны жалғайды. Сонымен қатар жүк тасы-
ма лы, энергетика және цифрландыру са-
ла ларында ғана емес, мәдени байла-
ныстарымызды кеңейтуде де мүмкіндік 
мол, – деді Болгария Президенті.

Дайындаған  Кәмила ДҮЙСЕН

Соған сәйкес, палата депутаттары 
ал  дағы бейсенбіде «2009 жылғы 9 мау-
сым  дағы Еуразиялық тұрақтандыру 
жә  не даму қорын құру туралы шартқа 
�з герістер енгізу туралы хаттаманы ра ти -
фи кациялау туралы» заңды қарайды. Се-
на торлар атап �ткендей, Хаттама Еу ра -
зиялық тұрақтандыру және даму қо  рын 
ұлттық валютадағы жобалар мен бағдар-
ламаларды қаржыландыру мүм   кіндігімен 
толыққанды дербес ха лы қаралық ұйымға 
айналдыру үшін жасалған.

«Қазақстан Республикасының кей-
бір заңнамалық актілеріне тұрғын үй 
құ рылысына үлестік қатысу, автомоби ль 
жолдары және мүгедектігі бар адамдар-
ды тасымалдау ж�ніндегі қызметтерді 
к�р сету мәселелері бойынша �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заң да 
Се нат отырысының күн тәртібіне шы-
ғарыл  ды. Бұл құжат тұрғын үйге қатыс-

ты жасалатын мәмілелердің ашықтығы 
мен қауіпсіздігін арттыруға, мүгедектігі 
бар адамдардың жүріп-тұру жағдайла-
рын жақсартуға және автожол саласын 
жаңғыртуға бағытталған. Сондай-ақ 
заң да әлеуметтік қызметтер порталы 
жә не мемлекеттік сатып алу арқылы 
ин ватаксиге қол жеткізуді қоса алғанда, 
к�рсетілетін қызметтердің сапасын ба-
қылауды күшейтуге арналған түзетулер 
қарастырылған.

«Қазақстан Республикасының кей-
бір заңнамалық актілеріне құқық қорғау 
қыз метін жетілдіру, құқық қорғау ор-
ган да рының, арнаулы мемлекеттік 
ор   гандардың, азаматтық қорғау орган-
дарының қызметкерлерін және әскери 
қызметшілерді тұрғын үймен қам та-
ма сыз ету және әлеуметтік қорғау, 
сон    дай-ақ ішкі істер органдарының 
қыз  меті саласында артық заңнамалық 

рег ламенттеуді болғызбау мәселелері 
бойын ша �згерістер мен толықтыру-
лар енгізу туралы» заң мәселелердің 
кең спектрін қамтиды. Аталған құжат 
заңдарды артық нормалардан босатуға 
және заңға тәуелді актілер деңгейінде 
елде туындайтын �згерістерге олардың 
нормативтік реттеу б�лігінде жедел 
к�ңіл б�луді к�здейді. Нақты айтқанда, 
есірткі құралдарының заңсыз айналы-
мы мен теріс пайдаланылуына қарсы 
іс-қимыл, құқық қорғау органдарының 
қызметкерлерін, әскери қызметшілерді 
әлеуметтік қолдау сияқты шараларды 
күшейтуге мән беріліп отыр.

Сонымен қатар сенаторлар палата 
отырысында «Қазақстан Республикасы-
ның кейбір заңнамалық актілеріне аза-
маттық қорғау, электр энергетикасы 
және мемлекеттік мүлікті басқару мә се-
лелері бойынша �згерістер мен толық-
тырулар енгізу туралы», «Нысаналы 
ка  пи тал қорлары және эндаумент-қорлар 
(нысаналы капиталдар) туралы» заңдар-
ды және оған ілеспе «Қазақстан Респу-
бликасының кейбір заңнамалық ак-
тілеріне нысаналы капитал қорлары ның 
және эндаумент-қорлардың (ныса налы 
капиталдардың) қызметі, сондай-ақ Арал 
маңының қазақстандық б� лігінің эко-
логиялық қолайсыз аумағы мә селелері 
бойынша �згерістер мен то    лықтырулар 
енгізу туралы» заңды қа райды.

Іс-шара барысында бюро мүше-
лері Сенат комитеттерінің осы аптада 
�т кізілетін к�шпелі отырыстарында 
тал қыланатын мәселелерді пысықтап, 
Пар ламент Мәжілісінен келіп түскен 
заң дарды б�лді.

Депутаттардың талқылауына Қазақ-
стан Республикасы Үкіметінің және Жоға-
ры аудиторлық палатаның 2024 жылғы 
рес публикалық бюджеттің атқарылуы 
туралы есептері ұсынылады. 

Сонымен қатар Қазақстан Республи-
касы Конституциясының 30 жылдығына 
бай ланысты рақымшылық жасау туралы 
заң жобасы қаралатын болады. Құжат Мем-
лекет басшысының тапсырмасын орын дау 
мақсатымен депутаттар тарапы нан әзір-
леніп, қылмыстық саясатты із  гі лендіруге 
бағытталған. Заң жобасы аза маттар мен 
мем    лекеттің қауіпсіздігіне елеулі қауіп т�н-
дірмейтін қылмыстар жа саған адамдарды 
қыл мыстық жауап кер шіліктен немесе 
жаза дан босатуды к�з дейді. Рақымшылық 
қылмыстық құ    қықбұзушылықтар мен аса 

ауыр емес қылмыс, сондай-ақ ауырлығы 
ор таша қылмыс жасаған адамдарға залал 
кел меген немесе ол толық �телген жағдай-
да ұсынылады. Сонымен қатар залалдың 
немесе азаматтық талаптың болуына 
қара мастан ауырлығы орташа қылмыс 
жасаған азаматтардың әлеуметтік осал 
санаттарына қолданылуы мүмкін. 

Жалпы отырыстың күн тәртібінің жо-
ба сында «Қазақстан Республикасы ның 
кей бір заңнамалық актілеріне қар жы на-
рығын дамыту, қаржылық к�рсеті ле тін 
қызметтерді тұтынушылардың құқық та рын 
қорғау, байланыс және артық заң намалық 
регламенттеуді  болғызбау мә селелері бой-
ынша �згерістер мен толық тырулар енгізу  
туралы» заңының Сенат жаңа редакцияда 
ұсынған жекелеген баптары бар. 

СЕНАТ МАҢЫЗДЫ СЕНАТ МАҢЫЗДЫ 
ЗАҢДАР ТОПТАМАСЫН ҚАРАЙДЫЗАҢДАР ТОПТАМАСЫН ҚАРАЙДЫ

РЕСПУБЛИКАЛЫҚ РЕСПУБЛИКАЛЫҚ 
БЮДЖЕТТІҢ АТҚАРЫЛУЫ БЮДЖЕТТІҢ АТҚАРЫЛУЫ 
ТУРАЛЫ ЕСЕП БЕРЕДІТУРАЛЫ ЕСЕП БЕРЕДІ

Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен палата бю-
росының отырысы өтті. Онда депутаттар 12 маусымда болатын 
Сенат отырысының күн тәртібін белгіледі.

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен бюро отырысы 
өтіп, алдағы жалпы отырыстың күн тәртібі нақтыланды.

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысы еліміз эконо-
ми калық ықпалдастықтың жаңа мүм-
кіндіктерін ашуға дайын екенін жет-
кізіп, басым бағыттарды атап �тті.

– Бірінші – к�лік қатынасы. Қазақ-
стан мен Болгария географиялық тұр-
ғыдан оңтайлы орналасқан. Еуразия-
ның қақ ортасында тұрған біздің еліміз 
құр лықаралық байланысты қамтамасыз 
етуде маңызды р�л атқарады. Еуропа 
мен Қытай арасындағы құрлық арқылы 
тасымалданатын жүктің 85 пайызы 
Қа зақстан аумағымен �теді. Орта 
дә ліз инфрақұрылымын дамыту дың 
арқасында, яғни, заманауи теміржол-
дар, құрғақ порттар мен логистикалық 
орталықтар сала отырып, Шығыс пен 
Батыс арасын бұрынғыдан әлдеқайда 
тиімді жалғаймыз. Былтыр аталған 
дәліздің бойымен тасымалданған жүк-
тің к�лемі 62 пайызға �сіп, 4,5 миллион 
тоннаға жетті. Бұдан осы бағыттың 
маңызы арта түскенін аңғаруға болады. 
2028 жылға қарай жолдың жүк �ткізу 
мүмкіндігі 10 миллион тоннаға дейін 
ұлғаяды. Бұл бағыт арқылы тасымалда-
натын жүк к�лемін арттыруға ниеттіміз 
және Қара теңіздегі негізгі логистика-
лық орталық – Бургас портының Орта 
дәлізге қосылуын құптаймыз, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент орнықты энергетиканы 
перспективті бағыттың бірі ретінде ата-
ды. Мемлекет басшысының айтуынша, 
Қазақстанның жаңартылатын энергия 
са ласы айтарлықтай ілгеріледі. Бұдан 
б�лек, отандық агробизнестің әлеуетін 
арт тыруға баса назар аударылды.

– Біздің ауылшаруашылық �німде-
рі міз әлемнің 70-тен астам еліне экс-
порт  талады. Жыл сайын нарыққа 8 
мил лион тоннадан астам бидай мен 
екі миллион тонна ұн шығаратын 
Қа    зақстан әлемдегі ірі астық экспорт-

тау шылардың ондығына кіреді. Болга-
рия лық серіктестерімізбен ет пен сүт 
�німдерін, бал, �сімдік майын �н ді руде 
ынтымақтастықты дамытуға мүдделіміз. 
Шымкент қаласында ет �ңдеу ісіне 
ин вестиция құюды к�здеп отырған 
Lekkerbek компаниясының ниетін 
қол    даймыз. Бұл жоба заманауи техно-
логиялар енгізіп, аймақтың экспорттық 
әле уетін к�теруге мүмкіндік береді, – 
деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев болгария-
лық серіктестермен фармацевтика 
сек    торында ықпалдастық орнатудың 
әлеуе ті зор деп санайды. Президент 
�з с�зінде цифрлық трансформацияға 
баса назар аударды. Сонымен қатар Қа-
зақстанда мемлекет те, жеке сектор да 
�з істеріне озық цифрлық шешімдерді 
кеңі нен енгізіп жатқанын айтты.

– Бәсекеге қабілеттілікті арттыру 
үшін жасанды интеллект технологияла-
рын әзірлеуді қолға алдық. Осылай-
ша, бұл бағытта жүйелі жұмыс жүр-
гізіп жатқан алғашқы елге айналдық. 
Озық ІТ инфрақұрылым жасақтау, 
со ның ішінде суперкомпьютерлер мен 
мәліметтерді �ңдеу орталығын құру 
Қазақстанның келешектегі дамуының 
�зегі болмақ. Қазақстанда Crypto-
City пилоттық аймағы дайындалу 
үстінде. Мұнда криптовалютаны күн-
делікті сауда жасауға, қызметтердің 
ақысын т� леуге және экономикада 
кеңінен пай далануға болады, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы Болгария ком-
панияларын Астана халықаралық қар-
жы орталығы ұсынатын мүмкіндіктерді 
зерделеп, қарқынды дамып келе жат қан 
АХҚО экожүйесіне қосылуға ша қырды. 
С�з соңында Президент Қа зақстанның 
Болгариямен барлық бағыт бойынша 
серіктестікті тереңдетуге дайын екенін 
растады.

(.МҰХАНБЕТ

СТРАТЕГИЯЛЫҚ 
СЕРІКТЕСТІКТІҢ 
ЖАҢА КЕЗЕҢІ
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БАҒДАР

Дайындаған Елнар ЕЛТАЙ

Іс-шараны «Единая Россия» пар-
тиясының қолдауымен Азия саяси 
партиялары халықаралық конференциясы 
ұйымдастырды. Форумға ТМД, ШЫҰ, 
АСЕАН және басқа да аймақтық бірлес-
тіктерден 300-ден астам делегат – саяси 
партиялар, парламенттер мен сарапшылық 
қауым 4кілдері жиналды. Жиынның басты 
тақы рыптары – Еуразия кеңістігіндегі 
қауіпсіздік, гуманитарлық және жастар 
ынтымақтастығын кеңейту, сондай-ақ 
партияаралық диалогті дамыту болды.

Пленарлық отырыс пен та қы рыптық 
пікірталастарда саясат, құқық, экономика 
және гуманитар лық саладағы 4зекті 
мәселелер талқыланды. Қазақстандық 
деле гация гуманитарлық бағыттағы пікір 
алмасуға белсенді атсалысып, Орталық 
Азия 4ңірінің тұрақты дамуы үшін жастар 
мен мәдени бастамалардың маңыздылы-
ғын ерекше атап 4тті.

Пленарлық отырыста с4з с4йлеген, 
«AMANAT» партиясы Орталық аппа-
ратының жетекшісі Мәди Оспанов гума-
нитарлық бағыт халықаралық ынты-
мақтастықтың жүйеқұраушы элементіне 
айналуға тиіс екенін айтты. Ол Еуразия 
ке ңістігінде жастар мен мәдени бай -
ланыстарды күшейту маңызды екенін 

айтты, себебі бұл – 4зара бір-біріне сенім 
артуға, с4йлесуге және бейбіт 4мір сүруге 
жол ашады.

«Мәдени-гуманитарлық ынты мақ-
тастықта шекара болмайды. Бұл – қарудың 
емес, рухтың, идея ның және 4зара құрмет-
тің күші бағаланатын әлемді қалыптас-
тыратын келісім. Біз 4ркениеттік тұрғыдан 
бірегей аймақта 4мір сүріп отырмыз. 
Мұнда мәдениеттер диалогі әрдайым 
тұрақты даму мен татулықтың негізі болып 
келеді. Қазақстан жастар мен академия-
лық алмасуды, партияаралық әріптестік-
ті дамыту және 4зара сенім қағи даттарын 
ілгерілету бастамаларын әрдайым 
қолдайды», – деді ол.

Сонымен қатар «AMANAT» пар-
тиясының парламенттік дип ломатия, 
жастар ұйымдары және волонтерлік 
жобалар аясындағы бастамалары 
таныстырылды. Мә селен, былтыр Алматы 
облысында ШЫҰ аясында халықаралық 
саяси жастар лагері ұйымдастырылды. 
«Жастар Рухы» жастар қанатының 
бастамасымен халықаралық эко-волон-
терлер штабы құрылды. Партия депутаттары 
ҰҚШҰ Пар ламенттік Ассамблеясы, ТМД 
Парламентаралық Ассамблеясы, Түркі 
мемлекеттерінің Ассамблеясы (ТүркПА) 

және Халықаралық Парламенттік Одақ 
сияқты құрылымдармен тығыз әріптестік 
байланыс орнатқан.

Жиын соңында Азия саяси партиялары 
халықаралық конфе ренциясы Тұрақты 
комитетінің отырысы 4тті. Оған да 
«AMANAT» партиясының 4кілдері қатысып, 
қазіргі геосаяси жағдай мен ха лық аралық 
сын-қатерлер аясында Азия және Еуразия 
партиялары арасын дағы ынтымақтастықтың 
басым бағыттары айқындалды.

«AMANAT» партиясы 4зара құрметке, 
қолдауға және сындарлы ұстанымға 
негізделген тең құқықты халықаралық 
диалогті жүйелі түрде жақтайды. Мұндай 
халықаралық алаңдарға қатысу – 
Қазақстанның 4ңірлік әріптестік пен 
орнықты даму қағидаттарына берік екенінің 
к4рінісі.

Айта кетейік, биыл Азия саяси пар-
тиялары халықаралық конфе ренциясының 
(ICAPP) құрылғанына 25 жыл толып отыр. 
Аталған ұйым 2000 жылы Филиппин 
астанасы Ма нилада құрылып, Азия мен 
Мұ хит аймағы елдерінің саяси пар тияларын 
біріктіретін басты диалог алаңына айналды. 
ICAPP бүгінде Латын Америкасы, Африка 
және басқа да 4ңірлердегі серіктес 
құрылымдармен тығыз байланыс орнатқан.

«AMANAT» партиясы Азия саяси 
партиялары халықаралық конференциясы 
Тұрақты коми тетінің мүшесі ретінде 2008 
жылдан бері атсалысып келеді. 2009 жылы 
Астанада Азия саяси партиялары халық-
аралық конференциясы ның 5-ші Бас 
ассамблеясы және Тұрақты комитеттің 
10-отырысы 4ткен болатын.

Кеңес т4рағасының орынбаса ры, 
Мәжіліс депутаты Наталья Де ментьева 
атап 4ткендей, бірінші кезекте қолжетімді, 
жайлы әрі шынайы инклюзивті әлеуметтік 
орта құрып, ерекше қажеттілігі бар балалар 
мен ересектердің тұрмысын жақсарту 
қажет. Инклюзия сала сындағы мамандарды 
даярлауға, мүгедектігі бар адамдарға ар-
налған әлеуметтік қызметтердің сапасын 
арттыруға, сондай-ақ партияның сайлауал-
ды бағдарламасында к4зделгендей, оңал-
тудың тех никалық құрал-жабдықтар 
пар кін құруға және дамытуға ерекше назар 
аудару керек.

Еңбек және халықты әлеумет тік қорғау 
вице-министрі Асқарбек Ертаев бүгінге 

дейін жүзеге асы рылған негізгі бастамаларға 
тоқ талды. Олардың қатарында – оңалту 
мекемелерінде жан басына шақ қандағы 
қаржыландыруды енгізу, 4ндірісте зардап 
шеккен адамдардың әлеуметтік кепіл-
діктерін қайта қарау, БҰҰ Конвенциясына 
сәйкес, мүгедектердің құқығы туралы 
тер минологияны жаңарту сынды жұмыстар 
атқарылды. Инватакси қызметін реттеу 
жұмысына түзетулер енгізілуде. Мәселен, 
инватакси ақысын әлеуметтік қызметтер 
пор талы арқылы т4леу мүмкіндігі назарға 
алынды. 

Мүмкіндігі шектеулі азаматт ар ға 
қалалық ортаның қолжетімді лігін бағалау 
жұмысының жаңа тәсілдері әзірленуде. 

Болашақта мұндай бағалау қызметін 
тәуелсіз сараптамалық ұйымдарға беру 
жоспарланып отыр. Бұл қадам бағалау 
жұмысының шынайылы ғы мен сапасын 
арттыруға тиіс. Сонымен қатар арнайы 
әлеуметтік қызметтер стандарты жаңарты-
лып, медицина, білім беру, мәдениет 
және спорт салаларын қамтитын «Социум» 
цифрлық жүйесі енгі зілуде.

«Арнайы қызмет к4рсететін мекемелерді 
лицензиялауға ерекше к4ңіл б4лінуде. 
Бүгінде 91 мыңнан астам адам к4мек 
алатын ұйым дардың 95%-ында лицензия 
бар. Оңалту жұмысының цифрлық күн-
делігі енгізілуде. Бұл қадам ата-аналарға 
к4п мүмкіндік береді. Яғни, олар маман-
дардың қашық тан к4мек к4рсетуі арқылы 
бала ла рын оңалта алады. Пилоттық жо ба 
т4рт 4ңірде жүзеге асырылуда», – деді 
Асқарбек Ертаев.

Сондай-ақ курортта емделу қол-
жетімсіздігі, маусымдық шек теулер 
мен білікті мамандар же тіспеушілігі 
мә селелері тал қыланды. Техникалық 
құралдарды жалға беру моделін енгізу 
қарас тырылуда. Бұл қадам оның сенім-
ді лігін арттыруға және уақтылы ауыс-
тыру жұмысын қамтамасыз етуге 
мүмкіндік береді. Сонымен қатар жұмыс 
орындарын квоталау тәсілдері, мүге-
дектігі бар адам дардың жұмысқа орна-
ласуы на жағдай жасамайтын жұмыс 
бе ру шілерге 4темақы жарналарын 
ен гізу мүмкіндігі қарастырылуда. Бұған 
қоса, осы саладағы квази мемлекеттік 
сектор мен жүйе құ раушы кәсіп орын-
дардың жауап кершілігін кү шейту бо-
йынша жұмыс жүргізілуде.

«Оны бір жиналыс аясында қарастыру 
мүмкін емес. К4п проб лема бар. Қайталап 
айтайын: оларды шешу үшін кешенді 
тәсіл керек. Бір ведомствоның емес, 
барлық министрліктің қатысуы, сондай-
ақ азаматтық қоғамның белсенді атса-
лысуы қажет», – деп түйіндеді Наталья 
Дементьева.

МӘДЕНИ ДИАЛОГТІ 
КЕҢЕЙТУ КЕРЕК

ИНКЛЮЗИВТІ ҚОҒАМҒА ҚАДАМ

Ерекше қажеттілігі бар адамдардың тұрмысын жақсарту – 
партияның сайлауалды бағдарлама сын  дағы басым бағыт-
тардың бірі. «AMANAT» партиясы бұл бағытта жүйелі жұмыс 
жүргізуде. Инклюзивті саясат тұжырымдамасының жүзеге 
асырылу барысы «AMANAT» партиясы жанындағы Мүгедек-
тігі бар адамдардың инклюзиясы жөніндегі республикалық 
кеңес отырысында талқыланды.

Жиынға Мәдениет және ақпарат 
министрі Аида Балаева, Meta вице-президенті 
доктор Саймон Милнер, Бала құқықтары 
ж4ніндегі уәкілі Динара Закәиева, Ішкі 
істер министрі Ержан Сәденов және 
Цифрлық даму министрі Жаслан Мадиев, 
сондай-ақ мемлекеттік органдардың, 
академиялық және азаматтық сектордың, 
сондай-ақ жастар ұйымдарының шамамен 
100 4кілі қатысты.

Іс-шара аясында жас4спірімдерді 
цифрлық қорғау, кибербуллингтің алдын 
алу, зиянды контентке қолжетімділік ті 
шектеу мәселелері қарастырылды. Жас-
4спірімдерге арналған аккаунттарды енгізу 
жас ерекшеліктері мен халықаралық 
стандарттарды ескере отырып, олардың 
қауіпсіз цифрлық ортасын қалыптастыруға 
бағытталған.

Meta компаниясының Азия-Тынық 
мұхиты 4ңіріндегі қауіпсіздік саясаты 
ж4ніндегі жетекшісі доктор Приянка Балла 
жас4спірімдерге арналған аккаунттардың 
ерекшеліктерін атап 4тті. Бұл аккаунттар 
хат алмасуға, контент к4руге, басқа қол-
данушылармен қарым-қатынасқа шектеулер, 
сондай-ақ интернетте 4ткізілген уақытты 

бақылауға арналған функцияларды қамтиды. 
Жаңа жоба халықаралық зерттеулер мен 
ата-аналармен жүргізілген кеңестер негізінде 
әзірленіп, кибербуллинг пен зиянды кон-
тентке байланысты қауіптерді азайтуға 
бағытталған. Teen Accounts-ты енгізу елімізде 
жас4спірімдердің жасына сәйкес келетін 
және ата-аналар болжамына жауап беретін 
қауіпсіз цифрлық орта қалыптастыру 
жолындағы маңызды қадам болады деп 
күтілуде.

Презентациядан кейін Қазақстан да-
ғы жастар цифрлық қауіпсіздігінің перс-
пек тивалары тақырыбында панельдік 
талқылау 4тті. Оған Meta, Оқу-ағарту 
министрлігінің Балалар құқығын қорғау 
комитеті, ІІМ, Мәдениет және ақпарат 
министрлігі, ЮНИСЕФ, сондай-ақ са-
рапшылар мен үкіметтік емес ұйым 4кіл-
дері қатысты. 

Айта кетейік, бұл шара Meta Қазақстан 
Республикасындағы Бала құқықтары 
ж4ніндегі уәкілмен бірлесіп, Мәдениет 
және ақпарат министрлігінің қолдауымен 
жүзеге асты. 

Ақгүл САЯТҚЫЗЫ

Ресейдің Пермь қала сында өткен Азия саяси партиялары 
халықаралық конференциясы (АСПХК) Тұрақты комитетінің 
43-отырысы аясындағы қоғамдық-саяси тың дау  ларға 
Қазақ стан делегациясы қатысты. Делегацияны «AMANAT» 
партиясының Орталық аппаратының басшысы Мәди Оспа-
нов бастап барды.

ЗАМАНАУИ 
КӨШПЕНДІЛЕР ӨНЕРІ
Жуырда  «Астана Опера» театрының Үлкен залында Nomad 
Inspiration атты гала-концерт өтті. «Астана Опера» театры-
ның балет труппасы мен этно-фольклорлық HasSak тобының 
бірлескен жобасы «Опералия» халықаралық музыка фести-
валінің бір бөлігіне айналды.

«Астана Опера» театрының балет әртісі, жарқын әрі жас хореограф Сұлтанбек 
Ғұмардың ерекше идеялары, HasSak ансамблі, сондай-ақ композитор Хамит Шаңғалиевтің 
аспаптық музыкасы үйлесім тапқан кеш болды.

Қала тұрғындары мен қонақтары «Астана Опера» балет труппасының орындауын-
дағы бірегей хореографиялық қойылымдарды тамашалады. Атап айтқанда, А.Райым-
құ лованың музыкасына қойылған «Мәңгүрт» қойылымында балет солисі Серік Нақысбе-
ков пен әртіс Лимара Айдарова 4нер к4рсетті.

Кеш бағдарламасында сондай-ақ HasSak ансамблінің музыкасына қойылған «Той 
бастар», «Аралым», RUH және Х.Шаңғалиевтің музыкасына жазылған «\лем» туын-
дылары болды.

Жоба авторларының айтуынша, мұндай бастамалардың ірі халықаралық фестивальдер 
аясында ұсынылуы қазақстандық мәдениетті әлемдік сахнада кеңінен насихаттауға 
ықпал етеді.

�семай РИНАТҚЫЗЫ

TEEN ACCOUNTS – 
ҚАУІПСІЗ ЦИФРЛЫҚ ОРТА
Астана қаласындағы Мақсұт Нәрікбаев университетінде 
Instagram желісіндегі «Жасөспірімдерге арналған аккаунт-
тар» жобасының тұсаукесері өтті. Жиында балалар мен 
жастардың онлайн қауіпсіздігіне қатысты өзекті мәселелер 
талқыланды.

Министрдің айтуынша, биылғы байқау 
салалық ұсыныстар мен пікірлерді ескере 
отырып, жаңартылған ережелер бойынша 
4туде. Конкурстық үрдіс енді бірнеше кезеңнен 
тұрады: алдымен басым тақы рыптар жа рия-
ланып, сценарий жазуға екі ай уақыт беріледі; 
бірінші кезеңде тек сценарийлер мен сце-
нарийлік жоспарлар қабылданады; сарап-
тамалық кеңес жо баларды анима циялық, 
к4ркем және де ректі фильмдер санаты бойынша 
іріктейді; ал екінші кезеңде толық құжаттар 
топтамасы тексеріліп, қателерді түзетуге үш 
күн уақыт беріледі. Питчинг кезеңіндегі ашық 
қорғау 9-12 маусым ара лығында 4теді. Оның 
ашықтығын қамтамасыз ету мақсатында 
онлайн транс ляция қарастырылған.

Аида Балаеваның мәліметінше, биыл 
питчингке барлығы 99 жоба ұсынылған. 

Министр бұл үдерісті жеке бақылауына 
алып отырғанын атап 4тті.

–  Біздің ортақ мақсатымыз – отан дық 
киноның к4кжиегін кеңейту. Мем ле кет 
қаржысына түсірілетін фильмдер – халқы-
мыздың мәдени мұрасының бір б4лігі. 
Сондықтан кинематографистер 4з жұ-
мысы на аса жауапкершілікпен қарап, 
мазмұнды әрі сапалы туындылар ұсынады 
деп сене мін, – деді министр. Оның ай-
туынша, кино – тек 4нер ғана емес, со-
нымен қатар ұлттың тарихы мен болмы-
сын айшықтайтын мәдени және 
идео логия лық құрал. Осы бағытта ми-
нистрлік ұлттық киноны жүйелі түрде 
қолдауды жалғастыра бермек.

Мейір ЖАСЫН

ҰЛТТЫҚ КИНОҒА 
ЖАҢА СЕРПІН
Мәдениет және ақпарат министрі Аида Балаева өзінің әлеу-
меттік желідегі парақшасында мемлекет қаржыландыратын 
киножобаларға арналған конкурстың жаңа кезеңі – питчинг 
басталғанын хабарлады.
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ҚОҒАМ

БӘРЕКЕЛДІ!

НАРЫҚ

ЭЛЕКТРОТАКСИ ТАРАЗДЫҚТАРДЫ ЭЛЕКТРОТАКСИ ТАРАЗДЫҚТАРДЫ 
ТАСЫМАЛДАЙДЫТАСЫМАЛДАЙДЫ
Бүгінде еліміз цифрлық дәуірге қа рыш ты қадам жасауда. 
Іс-құжаттардан бас тап, қауіпсіздік саласына дейін циф р ла нып 
жатыр. Жаһандық жаңғыру кө ші нен жамбылдықтар да шет 
қалмауда. Әу лиеаталықтар, тіпті электромобильдік так  симен 
қатынауға мүмкіндік алып отыр. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Елдос СЕНБАЙ

Б�СЕКЕ, БАЙЛЫҚ 
КІМДЕ БАР?

Қаржы нарығын реттеу және дамыту 
агенттігінің мәліметінше, елдің банк 
сек  торында 21 екінші деңгейдегі банк 
бар, оның 13-і шетелдік капиталдың 
қа ты суымен құрылған, соның ішінде 
9-ы – жатжұрттық банктердің еліміздегі 
еншілес банкі.

Банкирлер тоқтаусыз баю үстінде: 
биылғы наурызда ғана банктердің бай-
лығы ел тарихында ешқашан болмаған 
61 триллион теңгеге жетіп еді. Бұл рекорд 
ұзақ тұра қоймады, лезде бұзылды. 2025 
жылғы 1 мамырда банк секторының ак-
тивтері 62,6 триллион теңгені құрады.

Салыстырсақ, бүкіл Қазақстанның 
қазіргі күн к%ріп отырған, 2025 жылға 
арналған республикалық бюджеті – 25,8 
трлн теңге. Яғни, банкирлердің ауқаты 
мемлекет қазынасынан 2,5 еседей к%п! 
Банкирлердің қазынасы алапат қарқын-
мен, жыл сайын 9-10 триллион теңгеге 
ұлғайып тұрады. Ал республикалық бюд-
жет (оған мемлекеттік және жергілікті 
бюджеттер тегіс кіреді) жыл сайын тек 3-4 
триллионға к%бейеді.  

Ranking мониторлық агенттігінің ха-
барлауынша, осы ұлан-ғайыр байлықтың 
басым к%пшілігін 5 алпауыт банк қана 
иеленіп алған: «Атап айтқанда, 2025 
жылдың қаңтар-ақпанында активтерін 
арттыру ж%нінен Halyk Bank абсолютті 
лидер болып қалды. Ол небәрі екі айда 
активін бірден 3,1 триллион теңгеге %сіріп, 
жалпы алғанда 18,2 триллион теңгеге 
жеткізді. К%шбасшылардың үштігіне сон-
дай-ақ Kaspi Bank (плюс 1,2 трлн, жалпы              
7,8 триллион теңге) және «ЦентрКредит 
банкі» (үш айда 1,6 трлн, жалпы активі 6,9 
триллион) кіре алды. Шыңдағы бестікте 
ForteBank (459,2 млрд, жалпы 4 трилли-
он) және Bank RBK (469,4 млрд, жалпы 
2,4 триллион) бар», – деп хабарлады мо-
ниторинг агенттігі.  

Ал қаржылық реттеуші ауқат мұхитын-
да шалқыған банктердің экономиканы 
кредитпен молықтыруға асықпай отырға-
нына екпін түсірді. Биылғы қаңтар-сәуір 
аралығында екінші деңгейдегі банктер 
экономикаға берген кредиттерін небәрі 
3,8%-ға арттырған. Оның %зінде басым 
б%лігін халыққа бағасы удай тұтын ушы-
лық несие ретінде таратыпты. 

Халықтың қандай қарыз құрдымына 
құлағанын ұғыну үшін келесі қорқы-
нышты к%рсеткіштерге үңілген ж%н. 
Қаржы нарығын реттеу агенттігінің ақпа-
ратынша, бұрынғы жылдардан бүгінге 
дейін банктер халық пен бизнеске жалпы 
сомасы 35 трлн теңге қарыз беріпті. Оның 
ішінде ұлттық валютада берілген кредит-
тер 2,1%-ға ұлғайып, 32,3 триллион теңге-
ге жетті. Шетел валютасындағы кредиттер 
0,5%-ға артып, 2,7 триллион теңге болды. 

Аталған 35 триллионның 13,3 трлн тең-
гесі ғана бизнеске берілген. Яғни, айналым 
қаражатын толықтыруға, жаңа кәсіп ашуға, 
%ндірістерді дамытуға, зауыт-кәсіпорын 
салуға және басқа қымбат жобаларға 
там-тұмдап берген. 5 трлн тең гесі – ірі 
биз неске, 5,8 трлн теңгесі – шағын және 
орта бизнеске, 2,5 трлн теңгесі – жеке 
кә сіпкерлерге тиесілі. 

Есесіне, 22 триллион теңгеге жуық қа-
рызды халыққа несиеге үлестірген. Басқа-
ша айтқанда, банкирлер иелігіндегі 63 
триллиондай байлық ел игілігін еселеуге, 
экономиканы %рлетуге, бизнесті жаһан-
дық дәрежеде бәсекелі етуге сүбелі үлес 
қосып жатқан жоқ. Банктерді қызықты-
ратыны – қарапайым қазақстандықтарға 
қарыз таратып, қайтармаса үйін, к%лігін, 
басқа мүлкін тартып алу, зейнетақы, 
жәрдемақы, жалақы және басқа табысын 
жолай бұғаттап, жартысынан к%бін алып 
қою. 

С%йтіп, банктер қазақстандықтардың 
басым к%пшілігін %мір бойы %зіне қыз-
мет ететін табыс к%зіне, «сауын сиырға» 
айналдырады. Сарапшылар бүгінде әрбір 
үш қазақстандықтың екеуі қаржы ұйым-
дарына қарыз екенін айтады. Кәсіпкер 
де қысым, тоқпақ астында: қаржылық 
реттеуші банктердің бизнеске берген кре-

диттері сыйақысының орташа ставкасы 
31,1% екенін жеткізді. Мұндай %те қымбат 
кредитті алып, зілбатпан қамыт киген 
кәсіпкердің %ркендемек түгіл, адымының 
ашылуы күрделі.

Агенттіктің мәліметінше, 2025 жылғы 
сәуірде банктердің тұтынушылық қарыз-
дар бойынша ставкасы 20,4%-дан 21,2%-
ға дейін к%терілді. Соған қарамастан жыл 
басынан бері елде қымбат тұтынушылық 
қарыз алуға мәжбүр клиенттер саны тағы 
5,0%-ға %сті. Берешек батпағына батқан 
бұқара %кілдерінің бір б%лігі қарызын 
%теу ді тоқтатты. Ресми статистика бойын-
ша, 2025 жылғы 1 мамырда иелері 90 
күн нен астам мерзім бойы т%лем енгізуді 
тоқ тат қан несиелердің саны 1,3 триллион 
тең геге жетті.  

САЛА ЖАҢА БАНКТЕРГЕ 
ҚҰШАҚ АША МА?

21 банк қарасы 20 миллионнан асқан 
тұтынушының тақиясына тар келері с%з-
сіз. Сондықтан Қаржы нарығын реттеу 
агенттігі ел тарихында болмаған реформа-
ны бастады. Ол осы арқылы бір жағынан, 
лицензиялау жүйесін жаңғыртуды, екінші 

қажет емес. Қаржыгерлер қауымдастығы 
бұрыннан реттеушінің назарын аударып 
келеді. Халықаралық тәжірибедегі озық 
үлгілерге негізделген ұсыныстар енгізілді. 
Нәтижесінде, Қазақстан енді Ресейдің 
үлгісін таңдағаны анықталып отыр, – деді 
қаржыгер. 

Оның айтуынша, РФ-та қазір банктер 
жарғылық капиталының м%лшеріне қарай 
екіге б%лінеді. Соның ішінде базалық ли-
цензиямен істейтін банктен 300 миллион 
рубльден (шамамен 1,8 млрд теңгеден) 
1 миллиард рубльге дейінгі т%л капиталы 
болуы талап етіледі. Универсалды-әмбе-
бап лицензия алғысы, яғни жеке тұлға-
лардың да салымдарын тартқысы келсе, 
онда ең кемі 1 миллиардтан 3 млрд 600 
млн рубльге дейін жарғылық капиталын 
қалыптастыруы қажет. 

Басқаша айтқанда, солтүстік к%ршіде 
банк ашу үшін долларлық емес, рубльдік 
миллиардер болса да жеткілікті. РФ Ор-
талық банкінің дерегінше, 2025 жылғы 
1 мамырда Ресейде 309 банк жұмыс істей-
ді, оның 215-і – универсалды лицензияға, 
94-і – базалық лицензияға ие. Яғни, 
к%ршіде әрбір 500 мың адамға 1 банктен 
келеді. Қазақстанда әрбір 1 миллион 
тұрғынға шаққанда 1 банктен тиеді. Қыр-
ғыз Республикасында 23 коммерциялық 
банк бар. Олай болса, Алатаудың арғы 
баурайындағы туысқан елде әрбір 300 мың 
тұрғынға бір банк қызмет етеді. 

Сарапшы егер Парламент құптап, 
заңын қабылдап жатса, қазақстандық 
қаржылық реттеушінің бастамасы Қа-
зақстанда жаңа банктердің пайда болуына 
жол ашатынын болжады. Мысалы, ондай 
жағдайда микроқаржы ұйымдарының бір 
б%лігі банкке айналуы мүмкін. Қаржыгер-
лердің пайымдауынша, Қаржы нарығын 
реттеу агенттігінің «баламасыз» т%райымы 
Мәдина Pбілқасымованың ұжымы жария-
лап жүргендей, бұл қадам салада бәрібір 
бәсекелестікті арттыра алмайды. 

Себебі алпауыт банктер енді «әмбе-
бап-универсалды» банктерге айналады. 
Ал жаңа банктер «пирамида» түбіндегі ба-
залық деңгейде қалады. Ендеше алпауыт-
тарға бәрібір тең бола алмайды. Pйткен-
мен, жаңа реформа, яғни жаңа банктердің 
нарыққа кіру шарттарын жеңілдету салаға 

діктер мен кепілгерліктерді (гарантии и 
поручительства), лизингті және кредит-
теуге байланысты басқа да операцияларды 
ұсына алмайды. 

Үшіншіден, «банкпен ерекше қаты-
настары арқылы байланысты тұлғаларға» 
қарыз беруіне тыйым салынады. Банкпен 
ерекше қатынастар арқылы байланысты 
тұлғаларға: банктің лауазымды адамдары, 
басшы қызметкерлері, директорлар кеңесі 
комитеттерінің және тиісті органының 
басшылары, сондай-ақ олардың жұбай-
лары мен жақын туыстары; осы банктің 
iрi қатысушысы болып табылатын жеке 
немесе заңды тұлға мен олардың жұбайы, 
10 және одан к%п пайызына ие акцио-
нерлер, банктің үлестес тұлғалары және 
басқасы жатады. 

Т%ртіншіден, базалық лиценция-
ны ғана қоржынына салған банктердің 
халықтан қаржы тарту тұрғысынан да 
құлашы, «тәбеті» шектеледі. Яғни, жеке 
тұлғалардың мерзімді және жинақ депо-
зиттерінің жиынтық м%лшеріне қатысты 
шектеу болады.  Бесіншіден, бұлардың 
күрделі және тәуекелді қаржы құралдарын 
қолдануына, брокерлік және дилерлік 
қыз метті жүргізуіне тыйым салынады. 

Қаржылық реттеушінің сендіруінше, 
Қазақстанда «базалық» лицензияны енгізу 
арқылы нарық ойыншылары үшін реттеу 
мен қадағалау режимі жеңілдетілетініне 
қарамастан, ұсынылып отырған тәсіл са-
ладағы қаржылық тұрақтылықты қамтама-
сыз ету және тұтынушылардың құқықта-
рын қорғау үшін жеткілікті. Ведомство 
осы арқылы мысалы, облыстық-аймақтық 
банктердің құрылуына қол жеткізбек. 

–Қазір банктер негізінен, Астана мен 
Алматыда, облыс орталықтарында шоғыр-
ланған, %ңірдегі филиалдарын оңтай-
ландырды. Сондай-ақ %ңірлік шағын 
банктерді құруға деген қызығушылық 
жоқтың қасы. Мұның бәрі сектордағы 
бәсекелестікті әлсіретіп, қаржылық 
қызметтердің қолжетімділігін шектеді. 
Бұл %з кезегінде, елдегі бүкіл экономи-
калық белсенділікті бәсеңдетті. Pсіресе, 
шағын, орта бизнесті дамуы үшін қажетті 
ресурстардан айырды, – деді агенттік 
мамандары. 

Қолданыстағы заңнама банктердің 
бәріне бірдей талап қояды. Бұл реттеу-
шілік талаптар олардың бизнес-моделін, 
қызмет ауқымын, операциялардың күр-
делілігін және соған байланысты тә-
уекелдерді есепке алмайды. Сондықтан 
Парламенттің күзде басталатын жаңа 
сессиясында қабылданады деп күтілген 
«Қазақстан Республикасындағы банктер 
және банк қызметі туралы» жаңа заң 
жобасы тепе-теңдік қағидатын (принцип 
пропорциональности) енгізбек.

«Тепе-теңдік қағидаты олардың қыз-
метінің ауқымын, мән-маңызын, си-
патын, күрделілігін ескеруді, қаржы 
нарығындағы маңыздылығына сәйкес 
санаттарға б%луді, бақылау мен қадаға-
лаудың жиілігін және тереңдігін жаңаша 
айқындауды қарастырады. Банк секторын 
жаңаша, тепе-тең реттеу  құралдарының 
бірі – банк лицензияларының түрлерін 
әмбебап және базалық деп саралау. База-
лық лицензия, бір жағынан, оңайлатылған 
реттеуді, ал екінші жағынан, қызметті 
жүзеге асыру кезінде рұқсат етілген опе-
рациялардың қысқартылған тізбесін 
және басқа шектеулерді к%здейді», – деді 
агенттіктегілер. 

Реттеуші бұлай саралау «банктерді 
кемсітуге, ала қойды б%ле қырқуға соқты-
рады» деген пікірлермен келіспейді. Оның 
мәліметінше, бүгінде республикада 25 
банкке лицензия берілген. Алайда соның 
9-ы ғана банк заңнамасымен к%рсетілген 
банктік және басқа операцияның 25-тен 
к%п түрін жүзеге асырады. Қалған 12 банк 
25-тен кем банктік және басқа операция 
бойынша ғана қызмет к%рсетеді. Соған қа-
рамастан, бұларға да алпауыттардан сұра-
латын талаптарды тең орындауына тура 
келеді. Жаңа заң бұл тұрғыда әділеттілікті 
қалпына келтіруге тиіс. Ұсақ банктер к%-
тере алмайтын шоқпарды беліне байлауға 
мәжбүрленбейді.

Жаңа жобаны «ЮгайЮгТакси» жеке 
кә сіпкерлігі жүзеге асырды. Құны 1,5 мил-
  лиард теңгені құрайтын жоба аясында 
күні кеше облыс орталығына 20 электро-
мо биль жеткізілді. Алдағы уақытта олар-
дың саны 100-ге дейін артады деген 
жос пар бар. 

Экологиялық таза к%ліктерді сал та-
натты қарсы алу шарасына Тараз қала-

сы ның әкімі Бақытжан Орынбеков қа-
ты сып, бұл бастама экономикаға оң әсер 
етіп қана қоймай, қоршаған ортаны 
қор ғауға да қосар үлесі орасан екенін  
ба са  айтты.  

– Электромобильді такси паркінің 
ашы луы – тек к%лік саласындағы жаңа лық 
қана емес, экономика мен экологияға тың 
серпін беретін озық қадам. Элект ро мо-
биль дер – заманауи технологияға не гіз-
дел ген, экологиялық жағынан таза, энер-
гия ны үнемдейтін к%лік түрі. Бұл бас тама 
ауа сапасын жақсартуға, к%мір қыш қыл 

га зының таралуын азайтуға сеп бо лады. 
Со нымен қатар қалалық к%лік инф ра-
құрылымын жаңғыртуға және тұр ғын дар-
дың жайлы әрі қауіпсіз қоз ға лы сын қам-
тамасыз етуге де мүмкіндік ту ғы зады. 
Эко номикалық тұрғыдан алғанда бұл 
жоба – инвестиция тартудың, жаңа жұ мыс 
орындарын ашудың, сонымен қа тар 
инновациялық технологияларды ен гізудің 
нақты үлгісі. Жергілікті кадр лар ды даяр-
лау, қызмет к%рсету сапасын арт тыру, 
сер вистік инфрақұрылымды да мыту ар-
қылы біз шаһардың әлеуметтік әлеуетін де 
арттырамыз, – деді Бақытжан Pмірбекұлы.

Аталған к%ліктер бір қуатталғанда 
ша мамен 500 шақырымға дейін жүре 
ала ды. Қазір шаһар аумағына арнайы 
қуат тау стансаларын орнату үшін жер 
те лімдері қарастырылып, «Даму» кә сіп-

керлікті дамыту қоры арқылы қолдау 
к%р сетілмек. Ал электромобильді так си-
мен қатынау құны нақтыланбаған. Ба-

ғасы электро такси қызметі «Яндекс 
так си» бағдарламасына енгізілгеннен 
кейін белгілі болады. 

Қазақстанда банк секторының тізгіні «шағын шоғырдың» 
қолында шоғырланған. Құжат жүзінде 20,3 млн халыққа 
21 банк қызмет етеді. Алайда іс жүзінде небәрі 5 алпауыт 
банк сала активінің басым көпшілігін, 65%-ын өз 
уысында ұстап отыр. Бұл ретте 11 ұсақ банктің жалпы ак-
тивтегі үлесі бар-жоғы 10,3%! «Бұлай болса, барынан жоғы!» 
дейтін жағдайда. Нарықта бәсеке көрігін қыздыру үшін сала
реттеушісі тосын қадамға бармақ. 

БАНКИРДЕ ДЕ БАНКИР БАР, БАНКИРДЕ ДЕ БАНКИР БАР, 
ЛИЦЕНЗИЯСЫ БІР БӨЛЕКЛИЦЕНЗИЯСЫ БІР БӨЛЕК

жағынан, жаңа банк ашқысы келетін 
инвесторлардың отандық банк нарығына 
қолжетімділігін арттырып, талаптарды 
жеңілдетуді к%здейді. 

Қаржы саласының маманы Гүлмира 
Нығметжанованың түсіндіруінше, Қа-
зақстанда банк құру ісі күрделендіріл-
ген. Мысалы, Америкада, штаттардың 
бірінде банк ашу үшін 10-нан 30 миллион 
доллардай еркін капиталыңыздың бар 
екенін растасаңыз жетеді. Яғни, білікті 
персоналы, қажетті құжаттары, ғимараты 
сыртында, 5,2 миллиард теңгеден астам 
бос қаржысы бар инвестор қаласа, т%л 
банкін құруға кірісе алады.

–Бізде шамамен 200 миллион доллар-
дай ақшаңыз болмаса, банк ашу туралы 
армандай алмайсыз. Бұл бизнеске кіруге 
осындай «биік табалдырық» арқылы асу 
бермес асқар тосқауыл қойылған. Басқа-
ны айтпағанда, к%рші Ресейде банк ашу 
үшін долларлық миллиардер болуыңыз 

игі әсер етсе керек. Айталық, қаржы тап-
пай, «аңқасы» кепкен экономикаға кредит 
беруге оң әсер ете алады. 

�МБЕБАПҚА ЕРЕМ ДЕП...

– Базалық лицензия әмбебаптан бір-
шама ерекшеленеді: оған ие банктерге 
белгілі бір операцияларды жүзеге асыруы-
на шектеу қойылады. Базалық лицензия-
ны ғана алған банктердің қызметіне мына-
дай шектеу енгізілетін болады: біріншіден, 
активінің ең жоғарғы шегі 500 миллиард 
теңгеден асып кетпеуге тиіс. Осы шекті 
деңгейге жеткенде банк белгілі бір уақыт 
аралығында әмбебап лицензияны алуға 
міндетті болады, – деді қаржылық реттеу-
шінің сарапшылары.

Екіншіден, активтермен байланысты 
операциялар жүргізгенде, шетелдіктерге, 
бейрезиденттерге кредиттік %німдерін, 
соның ішінде заем-қарыздарды, кепіл-

Банкирлер тоқтаусыз баю үстінде: биылғы 
наурызда ғана банктердің байлығы ел тарихында 
ешқашан болмаған 61 триллион теңгеге жетіп еді.  
2025 жылғы 1 мамырда банк секторының 
активтері 62,6 триллион теңгені құрады.
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ПАРАСАТ

 «...К�ркем шығармада, мейлі, қанша 
кейіпкер болмасын, оның басты кейіп-
кері біреу-ақ. Ол  шығарма атты кең 
сахнада бүкіл р�лді жалғыз ойнап шыға-
тын ұлы актер – автордын �зі. Ол қай 
кейіпкерінің аузынан с�йлесе де, алды-
мен оның характерін ашуға, одан типтік 
бейне жасауға, сосын шығарманың ішкі 
иірімінде �зінің �мірге, коғамға деген 
жеке к�зқарасын білдіруге, адамдар 
арасындағы күрделі, күресті қарым-
қатынастардың сыр-сипатын ашуға 
ұмтылады; сан түрлі құбылыстарға �зін-
дік бағасын береді; осы арқылы �зі �мір 
сүріп отырған ортаның немесе белгілі 
бір уақыттың психологиялық болмысын 
к�рсетеді» дейтін еді ұстазымыз. Ұстаз 
дегеніміз – Дидаға, жазушы Дидахмет 
&шімханұлы. 

Біз Дидағаны қаршадай кезімізден 
бастап таныдық. «Түркістан» газетінің 
табалдырығын алғаш аттаған сәттен 
бастап-ақ ол бізге жақын еді. Біз де 
ағаның алдын к�руге, с�зін естуге ын-
талы едік. Дидағаны бізбен жақындатқан 
рухани әлем, мәдени кеңістік болатын. 
Ол біздің рухани ұстазымызға айналды.  

БЕЙІМБЕТШІЛ ЕДІ

Дидаға әңгімені әдемі айтатын. 
&ңгіменің бәрі ұлтқа, ұлттың әдебиетіне 
келіп тірелетін. Ол кісі ең алдымен 
қазақтың қара с�зін ерекше қадір тұтты. 
Қара �леңді к�ркем с�збен кестелеген 
қаламгерді қасиет тұтты. Дидаға ерекше 
жақсы к�рген жазушының бірі Бейімбет 
Майлин еді. «Биаға» деп бастайтын әң-
гіме сін үнемі. «Биаға» деп аяқталатын 
әңгіме соңы. 

«Бейімбетті неге ерекше жақсы к�р-
ді екен» деп ойлайтынбыз. Сұрайтын 
едік әуелі. Ол кісі: «0зің қарашы, Бейім-
беттің әрбір с�зі сурет болып т�гіліп 
тұрған жоқ па? &ңгімені Бейімбеттей 
шебер жазған ешкім жоқ. Бейімбет 
к�пс�зділіктен қашты. &ңгімелерінің 
бәрі жұп-жұмыр, жып-жинақы. Артық-
ауыс, кесіп-қырқып тастайтын дүние 
жоқ. Сенбесеңдер, �здерің оқыңдар» 
дейтін. Дидаға бізді Бейімбетке осылай 
ғашық етті. Біз де «Шұға десе, Шұға еді» 
деп бастап кеп жіберетінбіз.  

«Түркістанда» жүргенде Дидағаны 
іздеп келетін ақын-жазушылар к�п 
болатын. Қалихан аға (Ысқақ) жиі бас 
сұғады. Ол кісінің әңгімесін тыңдау –  
бір ғанибет. Дидаға да соны жақсы біледі: 
Қалихан аға келсе, қасына бізді жинай 
қоятын. 

Бірде ағадан: «Мәдениетті қазақ про-
засы, тіпті драманың �зі осы Жүсіпбектен 
басталады. Тек бір ғана Аймауытовтан 
айырылуымыздың �зі біздің әдебиетіміз-
ді жарты ғасырға кейінге ысырып таста-
ды. Бір Аймауытовтың �зі бір к�ркем 
қол, бір әскер сияқты еді! &уезовтің �зі 
Жүсіпбектің шапанынан шыққан» деген 
Қалихан аға әңгімесін еске түсіріп,  «Сіз 
Бейімбет шығармаларын жиі айтасыз. 
Ал Қалихан аға Жүсіпбек Аймауытовты 
жоғары қояды» деп сұрадым. 

«Қара шалдың Жүсіпбекті биік қоя-
тын ж�ні бар. Жүсіпбектің шығарма-
лары ақ �лең боп т�гіліп тұр. Сурет 
қан дай, с�з қандай! Қалихан ағаңның 
�згеше қадір тұтатыны сондықтан. Бірақ 
мен үшін Бейімбеттің жолы б�лек» деуші 
еді. 

Дидаға Мұқағали ақын туралы к�п 
айтатын. Ерекше жақсы к�ргенін де 
жасырмайтын. Жұмекен Нәжімеденов 
деп жыр шертетін. Арасында Жарасқан 
&бдіраштың  әлеміне бір сүңгіп алатын. 
Шерхан Мұртазаны ерекше қадір тұтты. 
«Шерағаңдай бас редактор болмайтын 
шығар, сірә» деуші еді. Ол кісіні үнемі 
«редактор-генератор» санауы да сондық-
тан. Шерағаңнан алған тәлім-тәрбие, 
Қалтай Мұхамеджановтан бойға сіңірген 
ерекше қасиет – шәкірттерін тәрбиелеуге 
жететін жүз жылдық азық, мың жылдық 
қор еді. Ол сол тәрбиені �зінің айналасы-
на жиналған жас дарындардың бойына 
сіңіре білді. Шерхан Мұртаза, Оралхан 
Б�кей салған журналистикадағы соны 
соқпақ Дидахмет &шімханұлының мек-
те біне ұласты. Дидаға үнемі ақын-жазу-
шылармен болатын сұхбаттарға жібере-
тін. Сұхбатқа бармас бұрын ағадан 
ақыл-кеңес алатыным бар. Ол кісі үнемі 
кейіпкерімнің ерекше қырын, айрықша 

жазу стилі туралы ой толғайтын. Бағыт-
бағдар беретін. 

Дидаға жетелеген тағы бір әлем бар: 
ол – Мұратбеков әлемі. «Алғашқы қар», 
«Менің қарындасым», «Қылау», «Рай-
гүл» бізді бұрыннан қызықтыратын. 
Ал ғаш рет Сайын ағадан сұхбат алғаным 
да есімде. Аға редакцияға �зі алып келді. 
Суреттерінен к�ргенім болмаса, алғаш 
кездесуім. Ағаның әңгімесі де, жылы 
жүзі де жадымда қатталып қалды.

АҚЫЛДЫМ

Екеуі бір-бірін қатты еркелетті. 
Дидаға «Жұрт баеееп» дейтін фамилия-
сын созып. Тұрсын аға болса, редакцияға 
кірер-кірместен «&шімқаныппп бар 
ма?» дейтін даусы гүрілдеп. Тұрсын аға 
екеуі нің достығы аңыз боп қалды. 
«Ақылдым еді» дейді Тұрсын аға досы 
туралы. 

«Ол әдебиетке «Тасмонша» арқылы 
келді. Ол �зінің сол тасмоншасын Қали-
ханның «Бұқтырмасы» мен Оралханның 
«Мұзтауының» арасына мінезі кісікиік 
шалдың к�мегімен салды және қайта 
бұзылмайтындай етіп салды. Оның бұл 
«Тасмоншасында» қаламды жаңа ұстаған 
балаңдық жоқ, онда кәдімгі кәнігі тас-
қа  лаушының тастаңбасы аңғарылатын. 
Таудың текшесіндегі тасмонша. Жұ-
пыны, бірақ сырты тап-тұйнақтай, қиуы 
қашпаған шымыр тастар. Кірсең, ішінің 
түсі суық. Ал пештің к�мейін к�сесең, 
қырыс-тырысыңды жазып, алпыс екі 
тамырыңды иітетін ыстық. Жаның да, 
тәнің де жадырап шыға келеді. Тура 
осындағы кісікиіктеу шалдың к�ңіл күйі 
Дидахметтің де �мірлік құлақ күйіне 
айнал ды. Жеке мінезі де, жазғаны да сол 
бір шалдың шапанының қаусырмасынан 
шығып жататын. Оның қалған мақсат 
тіршілігі «сары самауырынын» тұтатып, 
«сарыатанға сағым кештіріп», «асу асы-
р ып», ағайындарын аралай �тіп, «б�ріше 
ұлып», «Ақшоқыға» ұмтылумен �тті 
және �зінің Ақшоқысына шықты. Мен-
ің ойымша, ол �зінің ант мезгілінде де, 
таң сызылып ағарып келе жатқан зауал 
таңында да  Талғардың шыңын жанарына 
іліндіріп барып к�зін жұмғанына иман-
ым кәміл. Адамдықтың да, қаламгерлік-
тің де Ақшоқысына жанкештілікпен 
ұмтылумен �ткен мұндай мақсат иесі 
дегеніне жетпей демін тартып, жүрегінің 
соғуын тоқтатпас еді» дейді Тұрсын 
Жұртбай.

Ол �ле-�лгенше �зін осы деңгейге 
жеткізген барлық адамға қарыздар 
екенін айтып кетті. 

«Бірақ сауатымды ашып, қазақ тілін 
бақайшағына дейін шағып шыққаным 
үшін бір адамға қарыздармын. Маған 
қаламды ұстауға үйреткен – күрек! – деп 
айтып едім ғой. Күрек ұстаған саусақ 
қуат ты болды. С�зің нық, сенімді жазы-
ла ды. Күректі дұрыс ұстамасаң – қолың 

ойылады. Мені сол күрек жетелеп әкеп, 
Алматы құрылыс комбинатына әкелді. 
Мектептегі грамматикаға, орфоэпияға, 
морфологияға, ережеге кім қарапты. Тек 
жазуға деген ұлы құштарлық қана болды. 
Содан оқуға түсуге келгенде, тіл-аузым 
байланып қалды. &скерде тағы мүмкін-
дік болмады. Қойшы, емтиханнан �тпе-
дім. АДК-ға құрылысқа орналастым. 
Құдай менің бақытымды ашайын деген 
бе, сауатымды ашайын деген бе, ҚазПИ-
ді бітіріп, үй-күйі үшін осында бригадир 
боп орналасқан Бейсекеңнің,  сенің 
емес, менің Бейсекемнің қол астына тап 

ұстаздық талант �ліп қалды. Демек, сен-
дердің �з Бейсекелерің (Бейсенбай Кен-
 жебаев), менің �з Бейсекем (Бейсембай 
Байғалиев) бар. Демек, біз екеуміздің де 
барып түйісетін жеріміз – Бейсекеңдер, – 
дейтін масаттанып», Бұл – Тұрсын аға-
ның Дидаға туралы айтқан бір сыры. 
&дебиетке әкелген жандардың бәрінің 
�з орны бар шығар, бірақ Дидаға үшін 
Бейсембай Байғалиевтің орны б�лек-ті. 
Онысын мақтанып, досына жиі айтаты-
ны да сондықтан болар. 

Аға �мірінің соңғы жылдарында ша-
ғын бірнеше әңгіме жазғысы келіп жүр-
генін айтқан екен. «&рі ол туындының 
біреуі туған күніне жеткенше тәмамдалуы 
тиіс еді» дейді Тұрсын аға. 0кінішке 
қарай, жазушы ол арманына жете алмай 
қалды. 

«Туындысы емес, �зінің �мірінің 
тәмамдалғаны мәтқапылық �кініш. Неге 
соңғы демін ерте үзді? Неге: «Менің 
тәніммен қоштасқанда «Қоңырдың» 
айтуындағы «Сәулем-ай» әні айтылып 
тұрсын!» – деп аманаттады. Неге кешкі 
тоғызда уәделескен с�зден таңғы бесте 
айнып кетті? Неге «маңдайы жарылып 
тұрған» соңғы жинағының қолжазбасын 
маған беріп, алғыс�зін жаздырып 
алмады? Неге... Білмеймін. Менің 
ойым  ды дәл қазір жауабы жоқ сұрақтар 
ғана буып тұр. &лде Шерхан дегдар айт-
қандай: «Бірі кем дүние» деген сол ма?» 
дейді аға �кінішпен еске алып.

Тұрсын Жұртбай мен Дидағаның 
дос тығы (таныстығы) 45 жылға жуықтап-
ты. Тіпті, �мірден �ткеннен соң да ұзақ 
уақыт шайтанқұлақтан (Тұрсын аға ұялы 
телефонды осылай атайды – Г.Б.) Дида-
ғаңа қоңырау шалып жүріпті. 0зі ерке-
летіп атайтын Дидашының үнін естігісі 
келген шығар. Ол кісінің жоқтығына 
к�ңіл сенбеген де болар. Дидаға қайтқан-
нан кейінгі жазбасында Тұрсын аға:

«Соңғы рет жоғалтып тапқан дос ым-
ды  енді жоғалтпайтыным анық. 0йткені 
ол менің шайтанқұлағымдағы ғана емес, 
санамдағы «Ақылдым» деген атын �ш і-

екенімізді шеше алмай, мына �мірдің 
мұңы болса, сейілтіп, ұмытқаны болса, 
еске алып, бірімізді-біріміз жұбататын 
адамдардың біразы жанымыздан кетіп 
жатыр. Соның бірі – Дидахмет. 0мір осы 
бір суық заңдылықтарымен адамдарды 
ойға қалдыратын сияқты. Бүгін барсың, 
ертең жоқсың. Бұл жалғанда бір-біріңе 
деген қадірің қандай болды? Ағайынға 
деген қадірің қандай болды? Еліңе деген 
қадірің қандай болды? Бәріміз де шіріген 
топыраққа айналамыз. Сонда біз шіріген 
топырақтың құрамы қандай болады 
деген ой санамызды торлап алды. Жан-
ың нан жақындарың кеткенде �мірдің 
мағынасын іздегендей болады екенсің»…

Дидаға мен Тұрсын ағаның қалжыңы 
да ерекше, әзілі де жарасып тұратын. 
Бір-бірін с�збен қағысып тұрған бір сәт-
те Дидаға Тұрсын ағаға: «Мен қайтқан 
кезде «Қоңырдың» «Сәулем-айы» айт ы-
л ып тұрсыншы» депті. «Сәулем-ай дың» 
қай с�зі?» деп сұрайды. Сонда аға: 
«Сәулем-ай, �тті бір дүние дәурен-ай» 
деген жолын айтқан екен. «Дидахметтің 
де басынан дәурен �тті, бізден де �теді. 
Бірақ бұл дәурендегі оның ізі к�кейімізде 
мәңгі сақталып қалды» дейді аға. 

ТАУ БАЛАСЫ ТАУҒА ҚАРАП �СЕДІ

Алғашқы күнделіктері жеңіл-желпі, 
қарапайым нәрселерден тұрғанын, кейін 
салмақты ойларды қағазға түсіре баста-
ғанын айтатын. 

Дидағаның тағы бір ерекше қасиеті – 
ұқыптылығы. Оқуға түскен сәтінен бас-
тап күнделік жүргізгенін айтып еді. Бірде 
кабинетіне кірсем, ескі қағаздарды рет-
теп отыр екен. Дәптердің т�рт беті толық 
толтырылған бір қағазды к�рсетіп, «кім-
нің қолжазбасы екенін білесің бе?» деп 
сұрады. Үңіліп қарап едім, ұсақ-ұсақ 
жазу ларды ажырату мүмкін емес. «&лкей 
Марғұланның «Қазақ әдебиетінде» жүр-
генімде жазған хаты ғой. Ішінде к�п 
мағ лұмат бар» деді. Одан б�лек, жазушы 
Жайық Бектұровтың да хаттарын іріктеп 
отырды. Кейін ол эпостолярлық жанр 
ретінде газет бетінде де жарияланды. 
Дидаға �зіне жазылған хаттардың бәрін 
реттеп, ұқыптап жинап отыратын. Аға 
к�зі тірісінде сол сары майдай сақтаған 
қағаздарын жинақтап, бір кітап шығар-
сам деген арманы бар еді. 0кінішке 
қарай, ол мақсатына жете алмады. Ол 
кітапта Абай, Шоқан, Ыбырай қолжаз-
баларынан бастап, бүгінгі күнге дейінгі 
қолжазбалар енуге тиіс еді. 

Дидаға Алтайды ерекше жақсы к�рді. 
0зі туып-�скен Қатон-Қарағайдың ж�ні 
б�лек еді. Алтайда туды, Алатауда есейді. 
«Тау баласы тауға қарап �седі» деген рас 
екен, Дидаға �ле-�лгенше қара с�збен 
Алтайын жырлады. Оның лебі жазушы-
ның әрбір шығармасынан сезіліп тұрды. 

Алайда... бізде қазір �кініш басым. 
Дидаға егер әлі де тірі жүргенінде �зі 

АЛТАЙДЫҢ

Өмірде өзі де, сөзі де 
көркем кісілер бола-
ды. Сөйлессең, тыңдай 
бергің келеді. Әңгімесін 
естіп құлақ құрышы 
қанады. Жазғанын оқы-
саң – бір әлем. Оның іші-
не кіріп, ғажайып әсерге 
бөленесіз. Уақыт өткенде 
баянсыз уақытты баянды 
ететін осындай тұлғалар 
екен-ау деген бір бай-
ламға келесіз.

ЖЫРЛАП ДИДАРЫН
ру  ді ұмытып кетіпті. Менімен бірге 
жарық дүниеде тағы да бір мерзімі бел-
гісіз уақыт �мір сүргісі келген болар. 
Жетісімен қарайлас келген туған күнінде 
ұлы Дәулетке әкесінің шайтанқұлағын-
дағы менің және оның «шымшыма» 
атын �шірмеуді �тіндім. Енді мен сол 
баяғы ғадетімше, кешкі он мен таңғы 
жетіге дейінгі бейуақтан басқа кездің 
бәрінде де маңызды-маңызсыз мәселе-
лер туралы «Ақылдыммен» с�йлесіп 
тұратын боламын. Дидахметтің �зі �мір 
сүруін ұзартқысы келіп �шіруді әдейі 
«ұмыт ып кеткен» атын енді ешкім де 

Тура осындағы кісікиіктеу шалдың көңіл 
күйі Дидахметтің де өмірлік құлақ күйіне 
айнал ды. Жеке мінезі де, жазғаны да сол бір 
шалдың шапанының қаусырмасынан шығып 
жататын. Оның қалған мақсат тіршілігі 
«сары самауырынын» тұтатып, «сарыатанға 
сағым кештіріп», «асу асыр ып», ағайында-
рын аралай өтіп, «бөріше ұлып»,  «Ақшоқыға» 
ұмтылумен өтті және өзінің 
Ақшоқысына шықты.

кел тіргені. Талабымызды білген соң 
шарт қойды. Шартын серт ретінде қа-
был дадық. Содан жұмыстан шаршап-
шалдығып кеп, себезгіленіп аламыз да, 
Бейсекеңе барамыз. Аяз ба, ыстық па, 
сенбі ме, жексенбі ме, есеп жоқ, біз Бей-
секеңнен дәріс аламыз. &ншейінде жұм-
сақ мінезді Бейсекең ондайда қатқан 
қарағайға айналады. Миымыз бір айда 
ашылды, екі айда гарамматиканы к�р-
кем шығарма сияқты қызығып оқитын 
болдық, үш айда терең түсіндік. Т�рт 
айда мәнерлеп жазуды меңгердік. Мен 
уни верситеттің �зінде де қайтып грамма-
тиканың бетіне қараған адам емеспін. 
Қазір де ережелерді жатқа айтамын. 
Шіркін, сол Бейсекеңнің бойында ұлы 

�шіре алмайды. Мүмкін, дауысын естіп 
қалармын... 

Содан бері де оның дүниеден қайт-
қаны на қырық күн толғанша  екі-үш рет 
хабарласып жібердім. &зірше үнсіз. Ол 
жақтың қарбаласынан қолы тимей жат-
қан шығар. Бірақ бір күні дауысын ести-
тініме сенемін. Ол с�зсіз маған:

– Иә, «Ақылдың тыңдап тұр! – жауап 
береді, иә, жауап беретін сияқты» деп 
жазады. 

– Ол кеткенде (Дидаға) жазып 
едім, – дейді Тұрсын аға. – 0зің оқышы. 

С�йтті де, «Ақылдым» деген жазба-
сын қолыма ұстата салды.  

«Күні кеше қалжыңдасып, қайсы-
мыз  дың ақылды, қайсымыздың ақылсыз 

айтқан шағын шығармаларының қан-
ша масы �мірге келер еді. Иә, біз ұстазы-
мыздан аяқасты айырылып қалдық. 
Үй ренгеніміз к�п болды ма, аз ба, оны 
да білмейміз. &йтеуір, ол кісі айтқан 
естеліктер бар жадымызда сақталған. 

Дидағаның бір публицистикалық 
әңгімесінде әлдебір ақынның «Жауам 
деп келіп, жауа алмай кеткен бұлттар-
ай!» деген �леңін мысалға келтірген 
екен. Кейде бізге Дидаға да солай 
к�ріне ді. Тым жаумады деп те, ауызды 
қу ш�п пен сүртуге болмас. Жазам дегені 
к�п еді. &ттеген-айы – «к�п жауа алмай 
қал ған бұлтқа ұқсайтыны». 

«Оның қазақ баспас�зінде, баспа гер-
лігінде, қазақ прозасында �зі дайындаған 
ұл-қыздары бар. Сондықтан Дидахметтің 
ізі ешқашан �шпейді. Дидахметтің қазақ 
руханиятындағы сол бір демі мәңгілік 
сақталады» дейді Тұрсын аға. Иә, Дида-
ғаның жанына жастар үйірсек еді. Жас 
буын да Дидағаны ерекше қадір тұтты.

Иә, солай. Тасқа қашалған таңба ес-
кіруі мүмкін. Таңбалы тастағы бейнелер 
сан ғасыр бойы сыр сақтап тұр. Сол 
секілді адамның ісі мен ізі арттағыларға 
�шпес бір белгі. Дидахмет &шімхан-
ұлының артында қалған мұрасы 
журналистикаға иек артқан жастарға да, 
жазуға ден қой ған, суреткерлікке жүк 
артқан жастарға да үлкен мұра.

Гүлзина БЕКТАС
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– �лібек Үсенұлы, биылғы «Ұлы 
Дала Жорығы» марафон-бәйгесі 
мәресіне жетті.  Оны ұлттық спорт-
тың жаңа түрі деп сеніммен айтуға 
болады. Аз жылда &зінің &міршең-
дігін дәлелдеп, елдің ықыласына 
б&ленді. Бірақ «Жорық» деген аты-
н ың &зі елең еткізерлік. Сонымен, 
бұл &зі қайда бет алған жорық?

– С�зіңіздің жаны бар. «Жо -
р ық» деген ұғымды к�п адам 
жауын гер лікпен байланыстырады. 
Бірақ біздің жорықтың ж�ні де, 
мәні де б�лек. 

Біз осы жобаны әу бастан қолға 
алғанда, оны халықаралық деңгей де 
�ткізуді мақсат тұттық. Себебі түпкі 
ойымыз – осыдан бес мың жыл бұ-
рын атты алғаш ерттеп мін ген к�ш-
пен ділер �ркениетінің та ғыл ымын 
әлемге танытып, оның мұрагері 
ретінде Қазақстанды мой ын дату 
болатын. Сондықтан оның халық-
ара лық деңгейдегі ресми атауы – 
The Great Steppe Tour. Ал қазақша 
атауы – «Ұлы Дала Жорығы». 

Бұл – Ұлы Дала �ркениетін 
әлемге танытуды, халқымыздың 
бай тарихы мен мәдениетін на-
сихаттауды, сондай-ақ Қазақстан-
ды ат спортының отаны ретінде 
мойындатуды діттейтін жорық. 

«Жорықтың» тағы бір талабы – 
к�здеген мақсатқа жету үшін жол-
дағы қиындықтарды жеңіп, табан-
дылық пен т�зімділік таныту. 
Күні не атпен 100 шақырым жүріп 
�ту оңай емес. )з тәжірибемнен 
айт сам, күні бойы аттан түспей 
желіп жүре беруге темірдей т�зім 
мен мықты жігер керек. 

Ата-бабамыз бірнеше күн бойы 
аттан түспей, талай жорыққа қа-
тыс қан. Біздің марафоншылар да 
жарыс кезінде шыдамдылық, т а-
бан дылық, ұстамдылық танытады. 
Сондықтан «Ұлы Дала Жорығы» – 
кешегі Ұлы к�шпенділердің бүгінгі 
ұрпағын сынайтын ерекше сайыс. 
Ұлттық қайсар мінезді қалыптас-
тыратын шара.

Бұл тұрғыда Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаевтың: 
«Ұлы Дала Жорығы» – қазақ хал-
қы ның атқа міну мәдениетін жаң-
ғырту, ұлттық спортты дамыту әрі 
жастарды патриотизмге тәрбиелеу 
жолындағы маңызды қадам», – 
деген с�зі жобаның мән-мағына-
сын ашады.

Иә, «Ұлы Дала Жорығы» жоба-
сының үлкен миссиясы – қазіргі 
жастардың бойына ұлттық құнды-
лықтарды сіңіру. Бүгінгі ұрпақ 
ата-бабасының ерлік рухын сезінсе 
дейміз. Қазақтың рухы – жылқы-
н ың жалында. 

Жалпы, осы идея алғаш пайда 
бол ған сәттен-ақ бүкіл әлем қызы-
ға қарайтын трансконтинентальді 
«Дакар» ралли марафоны тәрізді 
халықаралық дәрежедегі ат жары-
с ын �ткізуді мақсат тұттық. Тек бір 
айырмашылығы бар, раллиде – 
авток�лік, жорықта – ат жарысады. 

Қазіргі тілмен айтқанда, ат 
спорты – экологиялық спорт. 
Жыл қыны ерттеп міну үшін бабын 
білу керек. Жүйріктің бабы келіс-
песе, бағы да жанбайды. Сондық-
тан алдымен баптап үйрену керек. 
Сол арқылы адам табиғатқа жақын 
болады, қоршаған ортаға, жануар-
ларға деген жанашырлық сезімі 
қалыптасады. Яғни, біздің жорық 
жастарды спортпен айналысуға 
ынталандырады. Осылайша, ден-
сау лығы мықты, рухы берік ұрпақ 
тәрбиелейміз.

Сондықтан бұл жарыс – т�л 
дәстүріміз бен заман талабын ұш-
тастырған ерекше жоба. Меніңше, 
осындай үлкен мақсаттардың ар-
қа  сында Жорық елдің ықыла сы на 
б�леніп, жылдан-жылға таны мал 
болып келеді. 

– Биылғы «Жорықты» Жеңістің 
80 жылдығына арнапсыздар. Онда-
ғы мақсат не?

– Биылғы «Ұлы Дала Жоры-
ғын» Ұлы Жеңістің 80 жылдығына 
арнаудағы мақсат – �ткеннің �не-
гесі мен ерлігін бүгінгімен сабақ-
тас тыру еді. 

)ткенге к�з жүгіртсек, тарихы-
мыздағы талай жеңісте ат тұяғының 
ізі жатыр. Халқымыздың біртуар 
пер зенті Бауыржан Момышұлы-
ның соғыс жылдарында ақбоз 

атымен айбар к�рсетіп, от пен 
оқ тың арасынан тайсалмай �ткен 
ерлігі ел есінде. «Мен ат баптар 
қазақтың баласымын. Жылқы 
жүйрігін айтпай танимын. Егер 
мен білсем, бұл – қазақтың қара-
бай ыр жылқысы. Еркін далада 
құй ынмен жарыса, к�сіле �скен, 
кең тынысты жануар. Күн-түн 
ша псаң талмайды, �зі ақбоз екен» 
деген с�зі бар. 

Ақбоздан қалған тұқымдар 
қазіргі қазақтың тақымында. 
Олар – азат күннің жаршысы, бей-
біт күннің жүйрігі. Сол жүйріктер 
осы жорықта бақ сынады.

Бұл жобаның тағы бір жетістігін 
айтсақ, ол ең т�зімді жылқы тұқы-
мы – қазанаттың артықшылығын 
күллі әлемге мойындататын зерт-
ха н аға айналды. Жорық халқымыз-
дың жылқыға деген байырғы ын-
та-ықыласын жандандырды, атқа 
міну мәдениетін жаңғыртты, руха-
ни сабақтастықты тереңдете түсті.

– Марафон-бәйге 2022 жылы 
Астанада басталып, Түркістанда 
мәресіне жеткенін білеміз. Одан 

Иран, Қырғызстан және Ресейден 
келген шабандоздар үшін туристік 
сапар ұйымдастырдық. Олар Таң-
балы тас, Алтын адам табылған 
Есік қорғаны, Шарын шатқалы 
секілді тарихи әрі табиғи жерлерді 
аралап, зор әсер алып қайтты.

Осылайша, әр Жорық белгілі 
бір тарихи, мәдени немесе рухани 
мағыналы тақырыпты арқау ете 
отырып, сол идеяны кеңінен тар-
қату ға бағытталады. 

– Бүгінге дейін бес дүркін ұйым-
дастырылған Жорық барысында 
қандай жылқы тұқымы т&зімділік 
тұрғысынан озық шықты?

– Иә, Жорық санаулы жылда 
бес мәрте �ткізілді. Осы уақыт 
аралығында 92 команда қатысып, 
650 ат бағы мен бабын сынап, 4 000 
шақырымды еңсеріпті. 

Ең алғашқы 2022 жылғы жо-
р ық ты еске алсақ, білікті атбегі 

танада Президентіміз Қасым-
Жомарт Тоқаевтың бастамасымен V 
Дүниежүзілік к�шпенділер ойын -
дарының �туі отандық ат спорты 
сала сының дамуына үлкен серпін 
берді. Ендеше биылғы Жо рықта 
Астана командасының жең ім паз 
атануы – Дүниежүзілік к�ш пенділер 
ойындарының жемісі деуге болады.

Осы тұста бір нақты мысал кел-
тірейін. Eдетте, командалар бес 
атпен қатысқанымен, олардың 
іші нен үшеуі ғана мәреге жететін. 
«Адай» мен «Қостанай» тұқымды 
тұл парлармен жарысқан команда-
лар марафонның басынан аяғына 
дейін т�рт атпен 500 шақырымдық 
жолды еңсеріп, жарысты толық 

Бүгінде дүбірлі доданы отандық 
кәсіби мамандар әділ бағалап 
жатыр.

Мәселен, биылғы жорықтың 
бас т�решісі Серік Eбжанов болса, 
бас ветеринарлыққа тәжірибелі 
маман, отандасымыз Людмила 
Дрей фельді шақырдық. 

Бір қуаныштысы, биыл мара-
фон-бәйгеге қатысқан командалар 
тарапынан т�релікке де, мал дәрі-
герлерінің жұмысына да бірде-бір 
шағым түспеді. Бұл – барлық ше-
шім әділ және дұрыс қабылданды 
деген с�з. Біз үшін бұл үлкен жетіс-
тік.

–  Жылдан-жылға «Жорықтың» 
&зі де талай сыннан &тіп, жоба ре-
т ін де шыңдалып келеді. Биылғы 
Жорықтан &зіңіз не байқадыңыз? 

– Eрине, алғашқы Жорық пен 
бесінші Жорықтың айырмашы-
лығы жер мен к�ктей десек, артық 
айтқандық болмас. Мамандардың 
біліктілігі, командалардың дайын-
дығы, материалдық-техникалық 
жабдықталуы, дәрі-дәрмектің, 
құрал-сайманның қолжетімділігі – 
жылдан-жылға жетіліп, басқа дең-
гейге к�терілді. 

Нақты бір мысал келтіре кете-
й ін, бұған дейінгі Жорықтарда ве-

дастырушы команданы жасақтап, 
демеушілер табу керек болды. 

Алғашқы жылы жобаны таныс-
тыру үшін талай келісс�з жүргізіп, 
к�птеген компанияның табал-
дырығын тоздырдық. Сол кезде 
бізге «күніне 100 шақырым еңсерсе 
де, 10 күн бойы жүрісінен жаңыл-
майтын жылқыны қайдан таба-
сың дар, бұл іске аспайтын идея» 
дегендер болды. 

Ата-бабамыз ұшы-қиыры жоқ 
кең байтақ даламызды күндіз-түні 
аттан түспей жүріп қорғады емес 
пе! Ендеше Үстірт пен Алтайдың, 
Алатау мен Арқаның арасындағы 
жолға бір шыдаса, қазақ жылқысы 
шыдайды дестік. Осы ойымыздың 
растығына к�з жеткізу үшін 2022 
жылы жаз айында Бақытжан бар, 
мен бар – 4-5 жігіт Астанадан 
Баян ауылға дейін үш күн жүріп, 
Мәш һүр Жүсіп К�пейұлының 
басына атпен зиярат етіп қайттық. 

Күніне 100 шақырымнан астам 
желіп жүріп, мұндай марафон-
бәйгені �ткізу мүмкін екеніне жұрт-
тың к�зін жеткіздік. Сол сапардан 
келе сала алғашқы Жо рық ты 
ұйымдастыру жұмысына кірістік. 

Сол кезде мен қоғамдық жұ-
мыс та жүргендіктен, алғашқы екі 
Жорықты ұйымдастырумен алаң-
сыз айналыстым. 

Одан бері марафон-бәйге елге 
танылып, оны ұйымдастыру жұ-
мыс тары жолға қойылды. Қазір 
Қарағанды облысында жұмыс 
істегелі бері, түрлі мәселеге бай-
лан  ысты ауылдарды аралағанда 
Жор ыққа деген халықтың ерекше 
ықыласын байқап жүрмін. Ендігі 
жерде біз болайық, «Ұлы Дала 
Жорығы» �з алдына жолға түсті. 
Ол елдің ұлттың игілігіне қызмет 
ететін жобаға айналды.

Сондай-ақ қазіргі қызметімде 
басқа салалармен қатар, спорт са-
ла сына да жауаптымын. Сондық-
тан �ңірдегі ұлттық спорттың 
дамуына айрықша к�ңіл б�лем.
Бұл ретте облыс әкімі Ермағанбет 
Б�лекпаевтың осы салаға деген 
қамқорлығы – үлкен демеу.

Арқа �ңірі – ежелден қазақы-
лықтың қаймағы бұзылмаған �лке 
ғой. Ұлттық мәдениет, руханият 
пен салт-дәстүр, ұлттық спорт 
түрлерінің жауһарларын сақтаған 
киелі жер. Бай мұрамызды сақтап, 
халық тұрмысында жаңғыртуға, 
келер ұрпаққа жеткізуге ұмтыла-
мыз. Қазір Қарағанды облысын-
да ұлттық спорттың 11 түрімен 
40 мың ға жуық адам айналысады. 

Былтыр �ткен Дүниежүзілік 
к�шпенділер ойынында қазақстан-
дық құрамада болған қарағандылық 
спортшылар командалық жеңіске 
айтарлықтай үлес қосты. Аңсаған 
Қожанасіп – тоғызқұмалақ пен 
овариден, Ажар Салықова – 
кураштан үздік шығып, 1 алтын, 
2 күміс және 2 қола медальді 
коман да қоржынына салды.

Облысымызда ұлттық спорт 
түрлерінен жыл сайын к�птеген 
іс-шара �ткізіледі. Оның ішінде, 8 
спорт түрін қамтыған «Сарыарқа 
ұлы дала ойындары фестивалін» 
атап �туге болады.  

Алдағы күзде, яғни тамыз – 
қазан айларында Ұлттық ат спорты 
түрлерінен Кенесары хан атындағы 
ашық республикалық турнир және 
Қарағанды облысының ұлттық 
спорт түрлерінен 2025 жылғы мау-
сым ның жабылу жарыстарын 
�ткізу жоспарлап отырмыз. 

Қыркүйек айында Алматы 
облыс ында ұлттық спорт түрлері-
нен �тетін республикалық жарыс – 
«Ақбидай» ауыл спорты ойын-
дарына облыстың құрама коман-
дасы толық құраммен қатысады.

Сондықтан қайда жүрсек те, 
үлкен мұрат – елдің игілігіне 
қызмет ететін істің басы-қасында 
болу. «Ұлы Дала Жорығы» сияқты 
ұлттық мұрамызды түгендейтін 
жоба ларды жасау үшін үлкен қыз-
метте болу міндетті емес. Кері сін-
ше, осындай жобаны ұйымдастыру 
тәжірибесі қазіргі қызметімде кез 
келген істі тыңғылықты атқаруда 
қажетке жарады деуге болады. 

«Ұлы Дала Жорығының» �зі 
командалық жоба болса, оны 
ұйым дастыру да – бір адамның 
қолынан келмейтін, к�ппен бірге 
бітетін жұмыс. Оны жүзеге асыруға 
жүздеген адам жұмылдырылды. 
Олардың қатарында спортшы-
шабандоздарымыз, атбегілер, 
ұйымдастырушылар бар. Жобаны 
басынан бастап қолдап келе жат-
қан демеушілер мен ұлттық спорт-
тың жанашырлары бар. Солар дың 
бәріне алғысымыз шексіз!  

Eсіресе, 2022 жылдан бері, 
яғни осы бастаманың алғашқы 
күнінен бастап, жобаның басты 
серіктесі ретінде жан-жақты қо дау 
к�рсетіп келе жатқан «AMANAT» 
пар тия сына айрықша алғысымды 
білдіре мін. Партияның ұлттық 
құн дылық тарды насихаттауға, 
дәстүрлі спорт түрлерін дамытуға 
бағытталған саясатының арқасын-
да «Ұлы дала жорығы» жобасы тек 
ұлттық дең гей де ғана емес, халық-
аралық арена да да танымал бола 
бастады. 

– Мазмұнды сұхбатыңыз үшін 
рақмет!

Ардақ СҰЛТАН

Жақында ғана «Ұлы Дала Жорығы» марафон-бәйгесі үшін-
ші жыл қатарынан дүрілдеп өтті. Алғашқы жылдары респу-
бликалық деңгейде өтсе, былтырдан бері бұл аламан жа-
рысқа алыс-жақын шетелден ат арытып келген шабандоз 
командалар қатысып жүр. Бірден айта кетелік, «Ұлы Дала 
Жорығы» – кәдімгі ат бәйгесінен форматы да, мазмұны да 
бөлек дода. Алғашқы жарыста командалар 1 200 шақырым-
дық жолды 10 күнде жүріп өтуден жарысса, биыл қатысқан 
19 команда бес күнде 500 шақырым қашықтықты атпен 
шауып өтуге барын салды. Бұл – тұрмыс-тіршілігі де, салт-
дәстүрі де жылқының жалына байланған нағыз көшпенді 
өркениетті тірілтуді көздеген ерекше жарыс. Сондықтан 
оны «марафон-бәйге» деп атайды. Осы жобаның басы-қа-
сында жүрген ұйымдастырушы азаматтардың бірі – JORYQ 
ат спорты федерациясының Қамқоршылар кеңесінің 
төрағасы, Қарағанды облысы әкімінің орынбасары Әлібек 
Әлденеймен сұхбаттасудың сәті түсті.

МОЙЫНДАТУМОЙЫНДАТУ

ҰЛЫ МҰРАТ –ҰЛЫ МҰРАТ –  
ҚАЗАҚСТАНДЫ АТ СПОРТЫНЫҢ ҚАЗАҚСТАНДЫ АТ СПОРТЫНЫҢ 

Әлібек ӘЛДЕНЕЙ:

Исен бай Калдаманов ағамыз жет-
ек шілік ететін Маңғыстау �ңірінің 
«К�кмойнақ» командасы 1 200 
шақырымды ең қысқа уақыт та ба-
ғындырып, жеңіс тұғырынан к�рін-
ген болатын. Бұл «Адай» жыл  қысы-
ның тектілігі мен т�зім ділігін алғаш 
мойындатқан сәт болды. 

Ал 2023 жылы Мемлекет бас-
шы с ының тапсырмасына сәйкес, 
«Адай» жылқы тұқымы ресми 
түрде патенттеліп, құқықтық мәр-
те бе алды. Бұл – «Адай» жылқысы-
ның тек биологиялық емес, мә-
дени-рухани құндылық ретінде ұлт 
мақтанышына айналғанының 
айқын дәлелі. 

Сонымен қатар еліміздегі бі-
лікті атбегі Рүстем Досжанов бас-
қара тын Жетісу облысының ком-
ан дасы Жорықтың екі дүркін 
чем пионы атанып, «Жетісу арғы-
ма ғы» тұқымының т�зімді әрі 
мықты екенін іс жүзінде дәлелдеген 
болатын.

Былтыр қыркүйекте V Дүние-
жүзілік к�шпенділер ойындары-
ның қарсаңында �ткен халықара-
лық «Ұлы Дала Жорығында» Қуат 
Үсенов жетекшілік ететін Алматы 
�ңірінің командасы бірінші орын 
алған ресейліктерден небәрі 6 
минут қа ұтылып, екінші орынды 
иемденген еді. Атап �тетін жайт, 
Ресей командасы таза қанды араб 
жылқыларымен қатысса, Алматы 
командасы жергілікті «Алатау» 
тұл парларын жарысқа қосты. 
Бұл – қазақ жылқысының халық-
ара л ық деңгейде бәсекеге қабілетті 
екенін к�рсетеді.

Ал биылғы Жорықта әріптесі-
міз Алтай Бимен бауырымыз Ас-
тана қаласының атынан «Қоста-
н ай» жылқысымен жасақталған 
команданы жарысқа қосып, топ 
жарды. Отандық брендке айнал -
ған қостанайлық жылқының ұзақ 
қаш  ық тықты бағындыра алатыны-
на к�птің к�зі жетті. 

Жалпы, биыл Астана команда-
сының жеңіске жетуі – заңдылық 
деп ойлаймын. Олай дейтінім, Ас-

ая қ тады. Бұл – ерекше назар 
аудар а тын оқиға. 2022 жылғы ал-
ғашқы жорықта Маңғыстау �ңірі-
нің командасындағы т�рт бір дей 
«Адай» жылқысы межелі ор ын ға 
бірінші жеткен еді. Биыл Астана 
қаласының командасы «Қос танай» 
жылқыларымен сол к�рсеткішті 
қай талап, жеңімпаз атанды. Бұл – 
қазақ жылқы лары ның ұзақ қа-
ш ық қа шыдамды екен ін айғақтай-
тын дерек. 

Сондықтан «Ұлы Дала Жоры-
ғы» жылқы тұқымын табиғи ортада 
сынайтын бірден-бір далалық 
зерт х анаға айналды деуге негіз бар. 
Біздің  к�здегеніміз де осы.

Тағы бір айта кететін жаңа лық – 
биылдан бастап қазақы жыл қы тұ-
қым дарының табиғи т�зім ділігі мен 
жорыққа бейім ді лігін ғылыми тұр-
ғы да дәлелдеуді қолға алдық. Бұл 
асыл тұқымды жылқыны сақтап, 
�сім ін к�бейтуге септігін тигізеді. 
Осы мақсатта Ал матыдағы Қазақ 
мал шаруашылығы және жемш�п 
�ндірісі ғылыми зерт теу институты-
мен әріптестік орнаттық. Ғалымдар 
Жорыққа қа тыс қан аттардан қа жет-
ті анализ алып, зерттеу жұмыстарына 
кірісті. Бұл бастаманың нәтижесін 
жыл соңында к�пшілік назарына 
ұсына мыз. 

– Осы жолғы Жорықтың тағы 
бір ерекшелігін байқадық. Т&решілер 
мен ветеринарлар тек отандық ма-
ман дардан құрылған екен. Бұл 
шешімнің себебі не?

– Иә, бұған дейінгі  т�рт 
Жо рық қа шетелдік мамандарды 
тарт тық. Халықаралық ат спор-
ты ұйым дарымен ақылдаса келе, 
біл  ік ті мамандарды елге шақырып, 
олармен тығыз жұмыс істедік. Үз-
дік әдіс-тәсілдерін үйрендік. Со-
н ың арқасында Жорықтың ерек-
ше лігі мен мән-маңызын терең 
түсі не тін, әділ т�релік жүргізетін 
отан дық білікті маман дар – т�ре-
шілер мен ветери нар лардың пулын 
қалыптастырдық. Расын айту ке-
рек, бұл жұмыс оңайға соқпады. 
Дегенмен нәти жесі қуантарлық. 

кейін бағыт &згерді. Жыл сайын 
жаңа маршрут белгілейсіздер. Сонда 
марафон-бәйге бүкіл Қазақстанды 
қамтып шыға ма?  

– Мұныңыз рас. Жыл сайын 
Жорықтың маршрутын алдын ала 
ақылдасып, зерттеп, зерделеп ба-
р ып бекітіп отырамыз. 

Оның бірнеше себебі бар. Біз-
дің басты мақсатымыз Ұлы К�ш-
пен ділер �ркениетінің осы жерден 
тарағанын дәлелдеу болғандықтан, 
Жорықтың маршруты тарихи-мә-
дени жерлерді басып �теді.

Мысалы, 2022 жылы шабандоз-
дар Ұлы Дала тарихындағы айтулы 
тұлғалар – Алаша хан, Жошы хан 
кесенелеріне, Қазақ хандығының 
тұңғыш астанасы Созақ шаһарына 
арнайы ат басын бұрды. Түркі е л-
дері нің рухани астанасы – Түркіс-
тан қаласында Eзірет Сұлтан ке се-
несіне зиярат етті.

Былтырғы жорық Солтүстік 
Қа зақстан облысындағы еліміздің 
тарихи-мәдени ескерткіші – Ботай 
қонысынан бастау алып, Астанада 
мәреге жеткен еді. Яғни, халықара-
лық жарысты пайдаланып, 5000 
жыл бұрын жылқы алғаш қолға 
үйретілгенін айғақтайтын к�не 
мәдениетті әлем жұртшылығына, 
ат спортымен кәсіби деңгейде 
айналысатын командаларға таныс-
тырудың сәті түсті.

Жорық арқылы біз Қазақстан-
ның тарихи-мәдени орындарын 
әлемге танытып, жаңа туристік 
маршруттардың ашылуына ықпал 
етсек дейміз. Марафонның арқа-
сын да жыл сайын шетелдік турис-
тер саны артып келеді. 

Сондықтан биыл �зге мемле-
кет терден келген командаларға 
жер жәннаты Жетісудың сұлу та-
биғаты мен мәдени мұрасын таны-
туды мақсат тұттық. Табиғаты мен 
тарихы тұтасқан Алматы об лыс-
ында марафон-бәйге �ткізу – 
даламыздың кеңдігі мен Алатаудың 
айбатын әлемге әйгілеу.

Жорық аясында Оңтүстік Аф-
рика Республикасы, Мажарстан, 

ОТАНЫ РЕТІНДЕОТАНЫ РЕТІНДЕ
т ери нарлар «жарысты жалғастыру-
ға жарамсыз» деп тұлпарын дода-
дан шығарғанда, кейбір команда 
мүше лері келіспей, дауласатын. Ал 
осы Жорықта байқағанымыз, он-
дай қарсылық мүлдем болған жоқ. 
Керісінше, жарыс барысында 
шабандоздар �здері тізгін тартып, 
«биыл дайындығым аздау болды» 
деп, спорттық этика мен қауіп-
сіздікті бірінші орынға қойды.

«Ат жақсысы да, адам жақсысы 
да ұзақ жолда сыналады» демекші, 
500 шақырымдық сапардың аза-
мат тар мен қазанаттарға салар 
салмағы зор. 

Қазір «Жорық мәдениеті» де-
ген жаңа ұғым қалыптасты: ат 

бап таудан бастап, жылқыға деген 
жанашырлық, шабандоздардың 
бір-біріне деген құрмет к�рсетіп, 
қол дауы, оқыс жағдайда к�мек 
қол ын созуы, атбегілердің эмоция-
ға берілмей, кез келген мәселені 
байыппен, кәсібилік тұрғыдан 
шешім қабылдауы секілді дағдылар 
осы мәдениеттің ажырамас б�лігі-
не айналды. 

Міне, осы құндылықтар «Ұлы 
Дала Жорығын» ұлттық сана мен 
бірлікті ұлықтайтын рухани плат-
формаға айналдырды.

– Осы жерде бұл жобаға қалай 
кел геніңізді сұрағым келіп отыр. 
Сіздің саяси қызметте жүргеніңізді 
білеміз. Ал «Ұлы Дала Жорығын» 
жол ға салудың &зі қыруар уақыт пен 
қаржы, ерік-жігерді қажет ететін 
шар уа. Қазіргі қызметіңізге кедергі 
емес пе?

– Сұрағыңыздың т�ркінін тү-
с ін дім. Бұл жерде «Ұлы Дала 
Жоры ғының» басталу тарихын 
аздап тарқатып айтып �ту керек 
болар. Жоба идеясының авторы – 
Бақыт жан Тұрлыбеков 2021 жылы 
«осын  дай ой бар» деп ақылдасқан 
кезде бұл жобаны белгілі бір ай-
мақ пен шектемей, еліміз үшін 
ауқымды имидждік жоба жасау 
керек деп шештік. Себебі бұл – 
ұлттық руханиятты жаңғыртып, 
құндылықтарымызды түгендеуге 
таптырмас мүмкіндік еді. 

Оның үстіне, адамзатқа салт 
аттылар мәдениетін сыйлаған ата-
бабамыздың аманатын орындап, 
Қазақстанды мыңжылдықтардан 
бастау алатын бай тарихы мен 
мәдениетін жалғаған к�шпенділер 
�ркениетінің мұрагері ретінде 
тарату үшін бұл жобаны «отандық 
бренд» ретінде қалыптастыру ке-
рек  деп шештік. Жасыратын несі 
бар, осы жоба арқылы еліміз алда-
ғы уақытта ат спортының отаны 
ретінде мойындалса екен деген 
арманымыз бар.

Идеясын пісіріп, жобаның 
мақсат-міндетін айқындап алған 
соң, маршрутын сызып, ұйым-
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Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы 

АЙМАҚ

Қазақстан Республикасы Ауыл шаруашылығы министрлігі 
Ветери нариялық бақылау және қадағалау комитетінің «Респуб-
ликалық ветеринариялық зертхана» шаруашылық жүргізу құ-
қығындағы респуб ликалық мемлекеттік кәсіпорны (әрі қарай 
Кәсіпорын) бос орынға орналасуға сұхбаттасу 'те тінін жариялайды:

– Кәсіпорын бас директорының 'ндірістік қызмет ж'ніндегі 
орын басары;

Үміткерлер хабарландыру жарияланған күннен бастап 15 
күнтізбелік күн ішінде келесі құжаттарды тапсыруға тиіс:

1) қоса берілген құжаттардың тізбесімен бірге сұхбаттасуға 
қатысу туралы 'тініш;

2) жеке басын куәландырушы құжатың к'шірмесі;
3) фотосымен бірге мемлекеттік және орыс тілдерінде 

түйіндеме (нақты тұратын мекенжайлары мен байланыс 
телефондары к'рсетілген;

4) лауазымға қойылатын біліктілік талаптарына сәйкес білімі 
туралы құжаттардың нотариалды расталған к'шірмелері;

5) еңбек кітапшасының (ол болған кезде) немесе еңбек 
шартының к'шірмесі не соңғы жұмыс орнынан жұмысқа қа-
былданғаны және еңбек шартының тоқтатылғаны туралы 
бұйрықтардың к'шірмелері.;

6) сыбайлас жемқорлық қылмыс жасағаны ту ралы мәліметтер-
  дің бар не жоқ екендігі туралы анық тама;

Аталған құжаттардың біреуі болмай қалған жағ дайда, 
сұхбаттасуға қатысушының құжаттарын қа был даудан бас тарту 
үшін негіз болып табылады.

Үміткерлерге келесі біліктілік талаптары қойылады:
1) Мамандығы бойынша жоғары (немесе жо ғары оқу орны-

нан кейінгі) білім: ветеринараия (ве тери нариялық медицина, 
ветеринариялық са нитария);

2) Еңбек 'тілі басқару лауазымында 5 жылдан кем емес;
3) Зертханалық менеджментті, ветеринариялық заңнама сын 

білуі;
4) Компьютерде және 'зге де оргтехникалармен жұмыс іс тей 

білуі;
5) Мемлекеттік және орыс тілдерін білуі.
Құжаттарды қабылдау жұмыс күндері сағат 9:00-ден бастап 

13:00-ге дейін және 14:00-ден бастап 18:00-ге дейін, Астана 
қ-сы, Республика даңғылы, 50/1, 1- қабат, 109 кабинет 
мекенжайы бойынша қабылданады, байланыс телефоны, 
факс 8(7172) 91-61-24, 91-61-14, 91-61-13, эл.пошта: odo-rvl.
ast@mail.ru.

Балалар демалысының жағдайы аса 
ауыр халдегі аймақтардың бірі  сексен к'лді 
Ақмола облысы дегенге кім сенеді? Бурабай 
мен Зерендінің, Сандықтау мен Ереймен-
таудың баурайындағы тұмса табиғатты 
жағалай орналасқан лагерлердің жағдайы 
күн 'ткен сайын құлдырап барады.

Балалар және жас'спірімдер туриз мі 
ассоциациясының т'рағасы Қайрат Сұл-
тановтың айтуынша, тек Ақмола облысында 
ғана сегіз бірдей жазғы лагерь 25 жылдан 
астам уақыт бойы жұмыс іс темейді. Басқа 
ондаған лагерьдің де жағдайы мәз емес.

– Жұмысы мүлде тоқтаған бұл сауықтыру 
орталықтарының бәрі кепілде немесе 
сатылмайды. Барлығының басшылары 
қалпына келтіру үшін ақша, несие қажеттігін 
айтады. Егер біз тек Ақмола облысындағы 
тұралап қалған жазғы лагерьлер мен бала-
лар сауықтыру орталықтарын іске қоссақ, 
онда біз тұтас Қазақстан бойынша 
балалардың 20 пайызын қала сыртындағы 
демалыспен қамтамасыз етеді екенбіз. 
Салыстырмалы түрде айтсақ, былтыр бізде 
балалардың 4 пайызы ғана демалуға мүм-
кіндік ал ды, – дейді Қайрат Сұлтанов. 

Ассоциация т'рағасының с'зіне сенсек, 
'ңірде соңғы 25 жылдан бері жұмыс істе-
мейтін лагерьлер қайта іске қосылса, 700-
ден астам адам жұмыспен қамтылмақ. 
Сон дай-ақ лагерлердің қайта тірілуі жергілікті 
азық-түлік 'ндірушілердің де тауарларының 
молынан сатылуына мүмкіндік бермек. 

– Бәрі тек сауықтыру орталықтарындағы 
балалардың санын ғана к'реді. Бірақ ешкім 
сол үш айда балалар немен тамақтанады 
деп сұрамайды. Мәселен, мына статистикаға 
назар аударсаңыз. Тек екі жарым ай ішінде 
7 тоннаға жуық сиыр еті, 3,5 тонна жұмыртқа, 
20 мың дана жұмыртқа, 31,5 мың б'лке 
нан кетеді. Ал егер барлық лагерьді іске 
қоссақ ше? Iніммен тек курортты аймақтар-
ды ғана емес, балалар лагерьлерін де 
қамтамасыз ету қажет болады. Мәселен, 
Беларусь аумағында 220 лагерь бар. Jрбір 
лагерлер бізде баяғыда тарап кеткен 
совхоздар, тіпті кондитерлік фабрикаларға 
бекітіліп берілген, – деп толықтырды 
Қайрат Сұлтанов. 

Маман пікірінше, балалар лагерьлері 
мен демалыс орталықтарына, тіпті мемлекет 
тарапынан да ешқандай қолдау жоқ. Ке-
рісінше, салықпен бұғаулап, басқа да қар-
жылық және бюрократиялық қиындықтардың 
құрсауында қалған. 

– Қазір бізге экономикалық қызметтің 
жалпы жіктеушінің 5 510-ы бергенін қа-
лаймыз және сол бойынша жұмыс жүргізіп 
жатырмыз. Бір қызығы, күні бүгінге дейін 
қала сыртындағы балалар жазғы демалыс 
лагерлерінің 'з ЭҚЖЖ-лары жоқ. Лагерді 
н'лден бастап құрғысы келетін кәсіпкерлер 
бар. Бірақ күні бүгінге дейін ешқандай 
салық жеңілдігі жоқ. Бізге әлеуметтік 
тұрғыдан маңызды, яғни балалар демалысы 
олардың денсаулығы деп емес, таза бизнес 
'кілі ретінде қарайды. Сондай-ақ мәзірді 
бекітуін жылдар бойы қақсап сұрап жүр мін. 
Лагерьлерде әлі күнге мәзірлер бекітіл-
меген, – дейді Қайрат Сұлтанов. 

Аймақтағы лагерлерді алаңдатарлық 
тағы бір аса 'зекті мәселе, медициналық 
кадрлар тапшылығы шешімін таппай келеді. 
Балалар және жас'спірімдер туризмі 
ассоциациясы дерегінше, бүгінде балалардың 
қала сыртындағы демалысы тек Денсаулық 
сақтау министрлігімен ғана 11 бұйрықпен 
реттеледі. Jрі олардың бәрі бір-біріне қа-
рама-қайшы келеді. Лагерьлердің меди-
циналық пунктке лицензиясы болуға тиіс. 
Алайда балалар сауықтыру орталықтарының 
75 пайыздан астамы жеке кәсіпкерлік 
субъектісі ретінде жұмыс істейді. Ал «Лицен-
зиялау туралы» заңға сәйкес, фармбақылау 
тек заңды тұлғаларға, ал жеке тұлғаларға 
тек дәрігер беріледі. 

– Сондықтан дәрігер балалар алдында 
жауапкершілік алғысы келмейді. Екінші 

бір мәселе, бүгінде дәл сол ережелерге 
сәйкес фармбақылау лицензия алу үшін 
барлығы 7 атау жазады. Ал санитарлық-
эпидемиялық бақылау қондырғысыз 43 
атауды талап етеді. Яғни, медициналық 
пункті жарақтау үшін айырмашылығы – 2,5 
миллион теңге. Ал біз іс жүзінде жылына 
2,5 ай ғана жұмыс істейміз, – деп түйіндеді 
Қайрат Абайдоллаұлы. 

Балалардың жазғы демалысына лагерьлер 
тапшылығын Ақмола облыстық мәслиха-
тының депутаты Айдын Т'ребаев та атап 
'тіп, облыстық мәслихаттың кезекті жиы-
нында аса 'ткір мәселе к'терді. 

– Қосшы қаласында қазір 100 мыңнан 
астам халық тұрады. 12 мыңнан астам 
оқушы бар. Бірақ балаларға іс жүзінде 
лагерь мүлдем жетіспейді. Қалалық білім 
б'лімінің дерегінше, 8 мектеп базасында 
1-4-сыныптың 5 166 оқушысы мектеп 
жа нындағы лагерьмен қамтылады. Бұл – 
бастауыш сынып балаларының 93 пайызы. 
Алайда басты мәселе орта және жоғары 
буында оқитын 6 022 бала еш назарсыз 
қалған. Тек 125 бала әлеуметтік осал 
топтар есебінен, 10 бала кәсіподақтар 
қаржысы мен, 300-400 бала ата-аналар 
қаржысы ның есебінен лагерьлерде 
демалады. Яғни, қал ған мыңдаған бала 
мүлде демалыссыз қалып отыр. Уақытты 
созбай, нақты іске к'шу қажет. Қосшы 
қаласына балалар ла ге рін салу – бүгінгі 
күннің 'зекті талабы, – деп түйіндеді 
с'зін Айдын Бертісбайұлы. 

Iңірдегі жазғы лагерьлер мәселесінің 
'зекті жайын осы салаға жауапты Ақмола 
облысының Білім басқармасы да мойындады. 

– Алдын ала мәлімет бойынша, қала 
сыртындағы лагерьлерде биыл 15 500 бала 
(11,6 пайыз) демалады. Бұл былтырмен 
салыстырғанда мың балаға к'п. Облыс 
аума ғында 'зге 'ңірлерден келетін шама-
мен 3 200 бала демалады. Мемлекеттік 
ла герьлерге жолдама құны – 40-120 мың 
тең ге, жекеменшік – 100-140 мың теңге 
ара лығында. Қазір лагерьлерде 4 542 педагог 
жұмыс істеуде, педагог тапшылығы жоқ. 
Биылғы 20 мамырға дейін қала сыртындағы 
лагерьлердің барлық қызметкері Бас 
прокуратураның Құқықтық статистика 
және арнайы есепке алу комитеті арқылы 
соттылығына тексерілді. Jрбір лагерь дің 
ашылуына санитарлық-эпидемиология лық 
қорытынды алу туралы ақпарат Білім 
басқармасының аккаунттарында бірден 
орналастырылады, – дейді Ақмола облысы 
Білім басқармасы басшысының орын баса-
ры Ботаг'з Дүйсенова.

Білім басқармасының мәліметінше, 
аймақта 1 маусымнан бастап «Жас Даурен», 
«Парус», «Звездный» лагерьлері іске қо-
сылса, 15 маусымға дейін қалған 12 лагерь 
'з жұ мысын жалғастырмақ. Аймақта 
1-5-сы нып оқушыларына арналған мектеп 
жанын  да ғы 208 күндізгі лагерлер бес ауы-
сымда 36 400 ба ланы қамтымақ. Сондай-ақ 
5-9-сы нып оқушыларына тамақсыз 350 
бейіндік алаңдар жұмыс істейді. Онда 70 
939 бала қамтылмақ. Сонымен қатар 
аймақтағы климаттық жағдайларға байла-
нысты 17 маусымнан бастап шығынсыз 
түрдегі киіз үй және күркелі (палаткалы) 
лагерьлерде тағы 4 600 баланы қамту 
к'зделіпті. 

P.S. 
Қалай дегенмен де, балалардың жазғы 

уақытта алаңсыз әрі пайдалы демалуына 
мүмкіндік беретін лагерьлердің жеткіліксіздігі 
аса қатты сезіліп тұр. Бұл орайда облыс 
аумағында да, республика к!лемінде де 
ондаған лагерьдің іс жүзінде жабылып қалуы 
мәселені одан сайын күрделендіре түскен. 
Онымен қоса, заңнамалық тұрғыдағы 
!згерістердің қажеттілігі мен жауапкершілік 
талаптарының ақсап тұрғандығы – !з алдына 
бір т!бе. Сондықтан жауапты органдар 
балалар демалысын ұйымдастыруды бүгіннен 
қолға алмаса, уақыт созбақтауды кешірмейті-
нін ескерсе дейміз... 

Сыр өңірінде бір кездері 
үлкен сұраныстың қажеттілі-
гінен қолға алынып, салтанат-
ты түрде ашылып, кейіннен 
жұмысы сиырқұйымшақтанып 
кеткен жобалар жетерлік. 

 Негізінен, 'ңір халқының үмітін 
ақтамай кеткен мәнсіз жобалардың 
ашылып-жабылуының нақты себебі к'п 
жағдайда жұмбақ күйде қалып жатады. 
Алғашында жарнамасы жер жарып, 
соңында «қу кетті, іс біттінің» күйін кешіп 
жатқан мұндай серпінсіз бастамалардың 
сұрықсыз кейпіне халықтың к'зі де, құлағы 
да үйреніп қалған сияқты. Алайда 'кініштісі 
сол, мұның артында елдің қаржысы мен 
халықтың үміті жатқаны ескеріле бермейді. 
Тіпті, кәсіпкерлермен қатар, мемлекеттен 
қыруар қаржы б'лініп, әкімдіктің жіті 
бақылауына алынған кейбір бірегей 
жобалардың да 'теуі қайтпай, мүшкіл 
күйге түскен сәттері аз емес.

ТАМЫРДАН ТАБЫС ТАУЫП 
ЖАРЫТПАДЫҚ

 Бұған дейін облысқа қарасты Жалағаш 
ауданында іске қосылған Қызыл мия 
тамырын 'ңдеу зауытының келешегінен 
к'пшіліктің күткен үміті зор еді. Он жылдан 
астам уақыт бойына созбалаңға салынған 
бұл зауыт т'ңірегіндегі жырға әлі күнге 
дейін нүкте қойылар емес. 

Мәліметке сәйкес, аталмыш 'ндіріс 
орны 'ңірде индустриалды-инновациялық 
даму бағдарламасы шеңберінде жүзеге 
асырылуға тиіс қос жобаның бірегейі 
саналды. Нақтысын айтқанда, 2014 жылы 
облыс аумағындағы Жалағаш пен Шиелі 
аудандарында мия тамырын 'ңдейтін 
'ндіріс орнын ашу жайы к'терілді. Аталмыш 
зауыт «Қазақстан-Қытай бірлескен 
кәсіпорны негізінде құрылатын болды. 
Соның ішінде Жалағаштағы зауыт қытайлық 

«Борихунда» компаниясы мен жергілікті 
«Бис Групп» компаниясының қаржысы 
есебінен жүзеге асырылды. Дерекке 
сүйенсек, зауыттың жалпы сомасы 1,8 
млрд теңгені құрайды. Ал кәсіпорынға 
қажетті 8,75 гектар жер телімі мемлекеттік 
қолдау шарасы ретінде кәсіпкерлерге 
берілгені мәлім болды. 

Алғашқы жылдардан бастап зауыт 
жұмысы қуантарлық нәтиже бермеді. 
Елдің сеніміне селкеу түсті. Осы жылдар 
аралығында бірнеше мәрте тоқтап, қайта 
ашылды. Кейбір ақпараттарға сәйкес, 
алғашында 'ндіріс орнының толыққанды 
жұмыс жүргізбеуі, үлескерлер арасында 
туындаған 'зара түсініспеушілік салдарынан 
екені айтылды. Соның салдарынан, 'ндіріс 
орнының жұмысы бірнеше жыл тоқтап 
қалды. 

2017 жылы зауытты ашу жұмысы қайта 
қолға алынып, оған 115 мың долларға 
жаңа қондырғылар орнатылды. Сол жылы 
Қытайға 20 тонна глицирризин қышқы-
лының қара ұнтағы ж'нелтілсе, 2018 жылы 
13,6 тонна 'нім экспортқа шығарылғаны 
айтылды. Бірақ сол жылы шығарылған 
'нім құнының әлемдік нарықта арзандауын 

желеу етіп, кәсіпорын жұмысы тағы тоқ-
татылды. 

Соңғы мәрте зауыт жұмысын іске қосу 
мәселесі 2023 жылы с'з болды. Тіпті, сол 
уақытта 'ндіріс орны жанынан қосымша 
30 жаңа жұмыс орны ашылатыны айтылып 
қалды. Бірақ бұл бастама да құрғақ с'з 
күйінде қалды. 

Jлі күнге дейін есігіне қара құлып 
салынған зауыттың келешегі бұлыңғыр 
тартып тұр. Оның қашан ашылатыны 
жайында Jкімдік пен облыстық кәсіпкерлік 
және 'неркәсіп басқармасы тарапынан 
нақты жауап айта алмай отыр. 

«АРАЛЫМ» КЕТТІ АЛЫСТАП
Қызылорда облысына қарасты Арал 

ауданының орталығында 2014 жылдың 
желтоқсанында ұн шығаратын кәсіпорын 
қайта іске қосылып, жергілікті жұртшы-
лықты зор қуанышқа б'леген болатын. 
Сол кездегі Қызылорда облысының әкімі 
Қырымбек К'шербаевтың қатысуымен 
салтанатты жағдайда ашылған бұл 'ндіріс 
орнының алға қойған жоспары ауқымды 
еді. Iндіріс орны жұмыссыздық деңгейін 
т'мендетіп қана қоймай, халықты сапалы 
отандық 'німмен қамтамасыз етеді деп 
күтілді. Алайда ұн зауыты араға бір жылдай 
уақыт салмастан 'з жұмысын қайта тоқтатты.

Негізінен, 2014 жылы жүзеге асырылған 
бұл жобаның жалпы құны 300 млн теңгені 
құрайды. Зауытты RANAR VIP PRODUCT 
ЖШС іске қосты. Сол кезде ұн шығаратын 

элеватордың әу бастағы жоспары ауқымды 
болды. Iндіріс орны тәулігіне 180 тонна 
бидай тартып, одан 150 тонна ұн шығаруға 
негізделген. Жергілікті ұн 'німі «Аралым» 
деген атаумен шығарылып, облыс аумағы-
ның 42 пайызын ұнмен қамтамасыз ету 
к'зделді. Алғашында 75 адамды жұмыспен 
қамтамасыз еткенін мәлімдеген зауыт 
басшылығы алдағы уақытта жұмысшылар 
саны 110-ға жеткізілетінін алға тартты. 

Бірақ түркиялық қондырғылармен 
жабдықталған кәсіпорын жұмысы бір 
жыл дан әріге аспады. Жергілікті жұртшылық 
тарапынан ұн зауыты т'ңірегінде к'птеген 
алып-қашпа әңгіме желдей есті. Бірі зауыт 
'з-'зін ақтамай банкротқа ұшырады десе, 
келесісі кәсіпорын әу бастан толыққанды 
жұмыс істеуге қауқарсыз болғанын тілге 
тиек етті. Ал сол уақыттағы зауыт директоры 
бидай бағасының 30 пайызға қымбаттауы 
кәсіпорын жұмысына салқынын тигізіп 
тұрғанын мәлімдеген еді. 

Қалай болса да, Сыр халқын зор 
қуанышқа б'леген «Аралым» ұнының 
дәурені бір жылдан аспады. 2015 жылы 
зауыт жүмысы тұралап, к'птеген жұмысшы 
нәпақасынан айырылды. 

Мәліметке сәйкес, аталмыш кәсіп-
орын іске қосылған Аралдағы реалбаза 
ғима ра тында 2000 жылдардың басында 
«Мұрат-М» ЖШС дәл осындай ұн 
шығаратын зауытты іске қосқан екен. 
Сол уақытта құны 560 мың долларды 
құрайтын Түркияның «Верлешим» фир-
масының қондырғыла рымен жабдықтал-
ған кәсіпорын к'птің үмітін оятқан еді. 
Сол уақытта зауыт тәулігіне 180 тонна 
'нім 'ндірумен қатар, мал азығын шы-
ғарумен де айна лысатынын мә лімдеген. 
Бірақ бұл кәсіп орынның да 'мірі ұзаққа 
бармапты.

Тұрғылық халықтың пікіріне сәйкес, 
қазір реалбазада тағы бір серіктестік ұн 
шығаруды қолға алып отырғанын алға 
тартады. Бірақ ол жайында нақты мәлі-
меттер әзірге беймәлім. Ал алдыңғы кә-
с іп орынға б'лінген қыруар қаржының 
'теуі мен зауыт жұмысын тоқтатуының 
басты себебі жергілікті құзырлы орындар 
тарапынан жабулы қазан күйінде қалды. 

ЖЫЛЫЖАЙМЕН ДЕ 
ЖАРЫЛҚАЙ АЛМАДЫ

Сыр 'ңіріндегі 120 жылыжайдың жырға 
айналғанына біраз жыл болды. Ол жайында 
тағы бір мәрте еске түсіріп 'тсек, бұл 
шаруа 2012 жылы қолға алынып, осы 
арқылы халықты арзандатылған к'к'ніс-
бақша 'німдерімен қамтамасыз ету 
к'зделген болатын. Аталмыш кешенге 
700 млн-ға жуық қаржы жұмсалғаны да 
к'пке мәлім болды. Сол уақытта бірегей 
жобаны жүзеге асыруға Аграрлық несие 
корпорациясы Қызылорда облыстық 
филиалы бастамашыл болғаны белгілі. 
Соның негізінде Қызылорда қаласының 
іргесіндегі «Ягодка» саяжайынан қаз-қатар 
тізілген жылыжай кешендері бой түзеді. 
Бұл бастамаға 'ңір халқының үміті мен 
сенімі жоғары болды.

Бірақ жоба аяқсыз қалып, бүгінде 
кешендердің жабырқау тартқан күйі к'пті 
алаңдатып жүр. Iз кезегінде жылыжай 
құрылысын жүргізуге ниет танытқан 
кәсіпкерлер лизинг жолмен алынған 
т'лемдерді 'тей алмауына байланысты 
сотқа талап арыз беру жұмыстары қолға 
алынғаны мәлім болды. Кейінгі жылдары 
жылыжай құрылысын қайта жалғастыру 
үшін техникалық зерттеу жұмыстары 
жүргізіліп, жобаны толық аяқтауға қажетті 
қаржы к'лемі нақтыланып жатқандығы 
да айтылып қалды. Бірақ жұпыны күйге 
түскен жылыжай қүрылысынан әзірге 
қозғау болмай тұр. Халықтың жанайқайы 
сол күйі ескерусіз қалды. 

Облыстық Ауыл шаруашылығы және 
жер қатынастары басқармасы берген 
мәліметке сәйкес, нақты уақытта 'ңірде 
12.1 гектарды құрайтын 21 жылыжай 
жұмыс істейді. Соңғы жылдары одан 
жиналған 'нім к'лемі 8 мың тоннаны 
құрап отыр екен. Осы орайда жылыжай 
жұмысын жолға қоюда мектептер мен 
жоғары оқу орындарының да үлесі орасан. 

Жалпы, Сыр 'ңіріндегі бір кездері 
жарнамасы жер жарып, соңында аяқ сыз 
қалып қойған мұндай жобалардың арғы-
сы 10 жылдан астам уақытты құрайды. 
Дейтұрғанмен, жолда қалған жобалардың 
әрбірі қыруар қаржыны сарп еткені әзірге 
ешкімді ойлантпай тұрған сияқты. Ең 
қиыны, қомақты ақшаны қалтаға бас-
қандарды жазасыз қалдырып, баянсыз 
бастаманы жылы жауып қоя салу үйреншікті 
әдетке айналып барады. 

КӨКЖИЕК МӘСЕЛЕ

ЖАЗҒЫ ДЕМАЛЫС 
ЖАЙЛЫ БОЛСЫН ДЕСЕК...
Оқу жылы аяқталып, оқушылар көптен күткен кезекті жазғы де-
малысқа шықты. Алайда балалардың бос уақытын қызықты әрі 
пайдалы, ең бастысы қауіпсіз өткізу ата-аналармен қоса, білім 
беру мекемелерін де аса қатты алаңдатып тұр.

МИЛЛИОНДАРДЫ ЖҰТҚАН 
МӘНСІЗ ЖОБАЛАР



ҮШ ДҮРКІН 
АЗИЯ ЧЕМПИОНЫ

Иә, 5-8 маусым күндері Оңтүстік 
Кореяда �ткен бәсекеге ерлер мен 
жас�спірімдер атынан 12 спортшы 
аттанған-ды. Соның ішінде ерлер 
арасында 5 спортшы финалға �тті. 
Н а р и м а н 
Курбанов 
т ұ т қ а л ы 
ат снаря-
д ы н д а ғ ы 
жаттығуын 
мүлтіксіз орын-
дап, Азия чемпио-
ны атанды. Финалда 
әлемдегі ең күрделі ком-
бинацияны орындағаны 
тағы бар. Қазылар алқасы 
гимнастқа 14,933 ұпай берді. Бұл 
–  спортшының Париж Олимпиа-
дасынан кейінгі ірі жарысы. Оның 
айтуынша, осы сарықұрлық чемпи-
онатының ж�ні б�лек. Оған қоса, 
Курбанов чемпионатқа қатысқан 
гимнастардың деңгейі жоғары 
екенін атап �тті. 

«Финал алдындағы дене қызды-
ру кезінде қателестім. Бірақ ешқан-
дай уайым болған жоқ. Ақтық сында 
снарядтың қасына барғанда �зіме 
сенімді болдым, күшім жететінін 
білдім. 7лемдегі ең күрделі, қиын 
комбинацияны орындадым. Со-
ның арқасында маусымдағы ең к�п 
ұпайға қол жеткіздім. Қуантарлық 
нәтиже, жаттығуды әлі де жетілдіре 
түсеміз», – деді ол.

Расымен, спортшының финал 
алдында жаттығу кезінде жіберген 
қателігі жанкүйерді бір сілкіп алды. 
;йткені Нариман осы сында топ 
жарса, үш дүркін Азия чемпионы 
атанады. ;зі айтқандай, финалда 
толқыған, дегбірі қашқан атлетті 
байқамадық. Сабырлы күйінде 
тұтқалы атына «мініп», �зіне тән  
стильде «қамшы басты». Қос аяқты 
тұғырда тең ұстап, тепе-теңдік 
сақтап, ұршықша айналды. Ал осы 
бір қиын комбинацияны орындап 
жатқанда қолдаушы біткен демін 
ішіне тартып отырды. Спортшы-
ның қос табаны кілемге тигенше 
жанкүйер жаны мұрын ұшында 
тұрғандай. Курбанов болса жеп-
жеңіл қимылмен, құламай жат-
тығуын соңына дейін жеткізді. Одан 
кейін  Оңтүстік Корея �кілі Вун 
Хурға (14.633 ұпай) күміс медаль 
бұйырды. Вьетнам �кілі Дан Нгок 
Тхен (14.233 ұпай) қола жүлде ен-
шіледі. Ал Курбановпен қатар ере-
сектер арасында сайысқа қатысқан 
Ілияс 7зізов 13,933 ұпай жинап, 
бесінші орынға тұрақтады.

Былтыр ол Ташкентте �ткен 
Азия чемпионатында 15,600 ұпай-
мен алтын жүлде алған. Ал 2023 
жылы Сингапурде 15,333 ұпаймен 
топ жарған-ды. 

Құрбанов с�зінің жаны бар. 
Спорт гимнастикасы – Азияда 
қарқынды дамыған спорт түрі.  
Оған Париж Олимпиадасында ер-
лер арасындағы 8 алтынның жетеуі 
сарықұрлық еншісінде екені дәлел. 
Одан басқа күміс пен қоланың ба-
рын ұмытпаған ж�н. Спорт және ту-
ризм министрлігінің мәліметінше, 
Жапония, Қытай гимнастары – кез 
келген байрақты бәсекенің басты 
фавориті. Сондай-ақ Қытайдың 
Тайпейі, Қазақстан, Филиппин, 
Оңтүстік Корея, ;збекстан мен 

Иордания командасы тұрақты түрде 
нәтиже к�рсетеді.

Үміт артқан атлетіміздің бірі 
Милад Карими күміс жүлде ен-
шіледі. Еркін жаттығуда әлем чем-
пионатының қола жүлдегері мұнда 
да барын салды. Корей жеріне 24 
елдің таңдаулы спортшысы келді 
десек, Карими �зінің бәсекеге 
қабілетті атлет екенін тағы бір рет 
дәлелдеді. Жарыс аясында еркін 

жаттығу мен керме бойынша фи-
налға �тті. Еркін жаттығуда Карими 
14,400 ұпай жинап, күміс жүлде-
гер атанды. Бұл этапта екі дүркін 
Олимпиада чемпионы филиппин 
Карлос Юло (14.600 ұпай) бірін-
ші орын алса, ал үшінші орынды 
оңтүстіккореялық Мун Гын Ён 
(14.033 ұпай) иеленді. Ал керме 
жаттығуында 13,366 балл жинап, 
6-сатыға тұрақтады. Ол жаттығу ор-
тасындағы айналым кезінде кермеге 
қолы жетпей, құлап қалды. ;ткен 
жылы Ташкентте �ткен сары құр-
лық додасында кермеде Каримиге 
ешкім тең келмеген-ді.  Сондай-ақ 
еркін жаттығудан финалда Дмитрий 
Патанин де �нер к�рсетіп, 13,833 
ұпаймен т�ртінші орынға тұрақта-
ды. Ол жүлдеге бір қадам жетпей 
қалды. 

АТ ТҰЯҒЫН ТАЙ БАСАР
Жас�спірімдер арасындағы 

сында Курбановтың ізін басып 
келе жатқан Роман Хегай ешкімге 
дес бермеді. Қазылар алқасы �рен-

нің �неріне 13,800 балл 
берді. Тағы бір саңлақ 
Нұртаң Ыдырысов 
тұтқалы ат снаря-
дында күміс жүл-
де  еншіледі . 
Ол мұнымен 

қоймай  қос сы-
рық дисциплина-

сында үздіктер к�шін 
бастады.  Нәтижесінде, 

ақтық сында 13,933 ұпай 
иеленді. Осылайша, құрама 

қоржынына үш алтын жүлде 
түсті.  Жас�спірімдердің шабысы 

алда Қазақстан құрамасының сары 
құрлықта ғана емес, әлемде де арыға 
баратынын нұсқағандай. 

Азия чемпионатында ерлер 
құрамасы спорт гимнастикасынан 
командалық к�псайыста қола жүл-
дегер атанды. Жүлдені Нариман 
Курбанов, Милад Карими, Дми-
трий Патанин, Роман Маменов, 
Ілияс 7зізов пен 7лішер Тойбаза-
ров иеленді. Олар жалпы 240.301 
ұпай жинады. Бірінші орында Жа-
пония құрамасы (253.002 ұпай), ал 

екінші орында Қытай құрамасы 
(248.265 ұпай) тұр. Жас�спірімдер 
арасындағы командалық к�псайыс-
та да құрама жігіттері қола медаль 
еншіледі. Жүлдерлер қатарында 
Нұртан Ыдырысов, Роман Хе-
гай, Артём Ковалев, Владислав 
Бабушкин, Андрей Терман және 
;мірсерік Досжан бар. Мұнда да 
бірінші орынды Жапония иеленсе, 
Оңтүстік Корея құрамасы екінші 
орынға тұрақтады. 

Ел құрамасы былтырғы XI Азия 
чемпионатында жалпы есепте 

3-орын алған-ды. Ерлер, әйелдер, 
жас�спірімдер қосылып 3 алтын, 
4 күміс және 2 қола медаль ие-
ленген. Осылайша, Ташкент тур-
нирінде жалпы есепте Қытай мен 
Филиппин алтын мен күмісті �зара 
б�ліскен еді. Ал осы жолы әйелдер 
арасындағы сайыс 12-15 маусым 
аралығында �теді. Қазір құрама 
қыздары тыңғылықты дайындық 
жүргізіп жатыр. 

Естеріңізде болса, былтыр Таш-
кентте Аида Құрбанова әйелдер 
арасында   Азия чемпионатының 
алғашқы жүлдесін тарту еткен. 
Биыл  Аида Құрбанова, Дарья 
Ясинская, Медина Қапбасова, 
Арина Лебедева, Эвелина Ежова 
Чечхонда жүлдеге таласып к�рмек. 
Алда әйелдер құрамасының нәти-
жесін бақылаймыз.

Қош, спорт гимнастикасы бек-
зада спорт түрі. 7рі мамандардың 
айтуынша, бастапқыда осы спорт 
түріне икемделген бала кейін басқа 
спортқа еркін ауысады. Нариман 
Курбанов Париж Олимпиадасынан 
күміс медаль еншілеген соң аталған 
спорттың елдегі беделі к�терілді.  
К�біне ата-аналар ұл-қызын таны-
мал спорт түріне жетектеп апараты-
ны белгілі. Сондықтан дәрігерлер 
баланы ерте жастан бокс не дзюдоға 

жетелеп апармай, бас сүйек қатай-
ған соң 11-13 жас аралығында беру-
ді құптайды. Елімізде спорт гимна-
стикасы үйірмелері балаларды 4-5 
жасынан бастап қабылдайды. Оның 
үстіне, басқа спорт түрімен салыс-
тырғанда жарақат алу ықтималы 
т�мен. Париж Олимпиадасының 
күміс жүлдегері де жүрген жерінде 
спорт гимнастикасының қыр-сы-
рын айтып, жеткіншектерді бекзада 
спортқа бейімдеуге тырысады.  

Айбике ЖАНАСЫЛ
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Матч барысында БА7 ;збекстан құрамасының 
қақпасына екі рет қауіпті соққы жасаған. Екі сәтте де 
қақпашы ;ткір Юсупов қақпаны голдан сақтап қалды. 
Осылайша, матчтың үздік ойыншысы марапатына ие 
болды. Ойыннан соң Юсупов: «7лем чемпионатына 
шығу алдымызға қойылған мақсат еді. Бұл мақсат бізге 
арман болып қала ма деп уайымдаған едік. Бақыттымыз. 
Халқымыздың дұғасы қабыл болды» деді.

Азия футбол қауымдастығына мүше ;збекстан 
құрамасы жолдамаға Иран, БА7, Катар, Қырғызстан, 
Солтүстік Кореямен бір топта жаға жыртысты. Ережеге 
сай, топтан үздік шыққан екі құрама әлем кубогына 
тікелей жолдама алады. Иран 8 ойынның бірде-бірінде 
жеңілмей, наурыз айында-ақ әлем кубогына лицензияны 
иеленген. Ал екінші жолдамаға ;збекстан, БА7, Катар 
үміткер еді. ;збекстанның дәл осы екі қарсыласымен 
екі ойыны қалған. ;збек футболшыларына екі матчтың 
бірінде тең ойнаса жеткілікті еді. Осылайша, бұл топта 
Иран 20 ұпаймен, ;збекстан 18 ұпаймен әлем кубогына 
тікелей лицензия иеленді.

;збекстан әлем чемпионатына Орталық Азиядан 
қатысатын алғашқы ел атанды. Бұл елдің құрамасын 
қазір жергілікті маман Тимур Кападзе жаттықтырады.

Бұған дейін әлем чемпионатына 32 ел қатысып кел-
ген еді. FIFA 2026 жылдан бастап әлем кубогына 48 ел 
қатысады деген шешім қабылдаған. Осыдан соң Азия 
құрлығына берілетін жолдама саны бесеуден сегізге 
артқан еді.

РОЛАН ГАРРОС РОЛАН ГАРРОС 
ТАРИХЫНДАҒЫ ТАРИХЫНДАҒЫ 
ЕҢ ҰЗАҚ МАТЧЕҢ ҰЗАҚ МАТЧ
Франция астанасы Парижде теннистен 
Ролан Гаррос турнирі мәресіне жетті. Ер-
лер арасындағы жекелей сында әлемнің 
екінші ракеткасы – испаниялық Карлос 
Алькарас өзінің карьерасында екінші рет 
«Ролан Гаррос» турнирінің чемпионы 
атанды. Ол бес сетке созылған тартысты 
матчта әлемдік рейтингтің көшбасшысы, 
италиялық Янник Синнерді жеңді.

Кездесу 5 сағат 31 минутқа созылды. Есеп: 6:7 (4:7), 
4:6, 6:4, 7:6 (7:3), 7:6 (10:2).

Бұл – қос теннисші арасындағы 12-матч болды, 
Алькарас Синнерді сегізінші мәрте жеңіп отыр. Кар-
лос «Ролан Гаррос» турниріндегі чемпиондық атағын 
қорғап қалды. Дегенмен жеңіліске �те жақын тұрған 
еді. Т�ртінші сетте Синнер есепте 5:3 болып алда келе 
жатып, 40:0 есебімен үш матчбол иеленген еді. Алайда 
Алькарас барлығын қайтарып, кездесуді бесінші сетке 
жеткізді. Ал соңғы партияда Алькарастің �зі брейкпен 
алда келе жатып, есесін жіберіп қойды. Ақырында бәрі 
супер тай-брейкте шешілді, онда италиялық теннис-
шінің ойыны мүлде жүрмей қалды.

Карлос Алькарас осымен «Үлкен дулыға» турнир-
леріндегі бесінші трофейін жеңіп отыр. Ол екі мәрте 
«Ролан Гаррос» пен «Уимблдонды» ұтып, сондай-ақ US 
Open турнирінің де жеңімпазы атанған. Испаниялық 
теннисші әзірге «мейджорлар» финалында бірде-бір рет 
жеңіліп к�рмеген.

Күні кеше ғана Өзбекстан футболшыла-
ры Абу-Дабиде БАӘ құрамасымен 0:0 
есебімен тең түсті. Бұл нәтиже жолдама 
алуға жеткілікті болды.

ӨЗБЕКСТАН ӘЛЕМ ӨЗБЕКСТАН ӘЛЕМ 
ЧЕМПИОНАТЫНА БАРАДЫЧЕМПИОНАТЫНА БАРАДЫ

Финал алдындағы дене қыздыру 
кезінде қателестім. Бірақ ешқандай 
уайым болған жоқ. Ақтық сында 
снарядтың қасына барғанда өзіме 
сенімді болдым, күшім жететінін 
білдім. Әлемдегі ең күрделі, қиын 
комбинацияны орындадым. Соның 
арқасында маусымдағы ең көп 
ұпайға қол жеткіздім.

Әсет ҚАЛИ

Оңтүстік Кореяның Чечхон қаласында спорттық гимнастикадан 
жасөспірімдер мен ерлер арасындағы Азия чемпионаты 
аяқталды. Ұлттық құрама үш жарыс күнінде жеті жүлде 
еншіледі. Оның үшеуі  – алтын, екеуі –  күміс, қалғаны – қола. 

САЙЫС

ЧЕЧХОНДАҒЫ
ЖЕТІ ЖҮЛДЕ

ИЯ ЧЕМПИОНЫ
8 маусым күндері Оңтүстік 
�ткен бәсекеге ерлер мен 
мдер атынан 12 спортшы 
ды. Соның ішінде ерлер 
5 спортшы финалға �тті. 
н 

ы 
ын 
орын-
чемпио-

ы. Финалда 
ң күрделі ком-
ны орындағаны 

Қазылар алқасы 
а 14,933 ұпай берді. Бұл 

шының Париж Олимпиа-
кейінгі ірі жарысы. Оның 
, осы сарықұрлық чемпи-

ң ж�ні б�лек. Оған қоса, 
чемпионатқа қатысқан 

ардың деңгейі жоғары 
п �тті. 
л алдындағы дене қызды-
қателестім. Бірақ ешқан-
болған жоқ. Ақтық сында 

ң қасына барғанда �зіме 
олдым, күшім жететінін 
лемдегі ең күрделі, қиын 
цияны орындадым. Со-
ында маусымдағы ең к�п 
л жеткіздім. Қуантарлық 

нәтиже к�рсетеді.
Үміт артқан атлетіміздің бірі 

Милад Карими күміс жүлде ен-
шіледі. Еркін жаттығуда әлем чем-
пионатының қола жүлдегері мұнда 
да барын салды. Корей жеріне 24 
елдің таңдаулы спортшысы келді 
десек, Карими �зінің бәсекеге 
қабілетті атлет екенін тағы бір рет 
дәлелдеді. Жарыс аясында еркін 

нің �неріне 13,800 балл 
берді. Тағы бір саңлақ 
Нұртаң Ыдырысов 
тұтқалы ат снаря-
дында күміс жүл-
де  еншіледі . 
Ол мұнымен 

қоймай  қос сы
рық дисциплин

сында үздіктер к�ш
бастады.  Нәтижесінд

ақтық сында 13,933 ұпа
иеленді. Осылайша, құрам

қоржынына үш алтын жүлд
түсті.  Жас�спірімдердің шабыс

алда Қазақстан құрамасының сар
құрлықта ғана емес, әлемде де ары
баратынын нұсқағандай. 

Азия чемпионатында ерле
құрамасы спорт гимнастикасына
командалық к�псайыста қола жүл
дегер атанды. Жүлдені Нарима
Курбанов, Милад Карими, Дми
трий Патанин, Роман Мамено
Ілияс 7зізов пен 7лішер Тойбаз
ров иеленді. Олар жалпы 240.30
ұпай жинады. Бірінші орында Ж
пония құрамасы (253.002 ұпай), а

ТОПЖАРҒАН

«Айқын-Литер» ЖШС ұжымы белгілі жазушы, 
публицист, аудармашы

Мақсот ІЗІМҰЛЫНЫҢ
қайтыс болуына байланысты отбасының қайғысына 
ортақтасып, к�ңіл айтады. 


